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Každý květ, který rozkvetl, každý strom, 
který vyrostl, je důkazem síly života 
a krásy přírody. Nechte se jimi inspirovat.



NÁSEDLOVICE
letos 20242 Prosinec 2024



NÁSEDLOVICE
letos 2024 3Prosinec 2024

Úvodní slovo starosty
Milí spoluobčané 

a čtenáři našeho zpra-
vodaje, 
rok se blíží ke svému 
konci, je čas ohlédnutí, 
čas bilancování a zamy-
šlení se nad uplynulými 
měsíci. 

V letošním roce bylo hlavním cílem vy-
budování „Veřejné infrastruktury v obci 
Násedlovice“, to je zasíťování a příprava 18 
parcel pro stavbu rodinných domků. V sou-
časné době je stavba dokončena. Na ve-
řejném zasedání zastupitelstva obce byla 
schválena metodika a podmínky prodeje 
jednotlivých parcel. Po jejich zveřejnění se 
mohou hlásit případní zájemci.

Jednalo se o finančně náročné dílo. Bylo 
kryto úvěrem od Komerční banky ve výši 
25 milionů Kč s tím, že finanční prostředky 
lze použít i na další investiční akce v obci, 
a to zpětně také pro rok 2023. Této možnosti 
jsme využili a z úvěru jsme čerpali do konce 
února 2024 celkem 6 350 774,26 Kč na re-
konstrukci kanalizace pod obecním úřadem. 
Celkem 6 milionů jsme vložili na tříměsíční 
termínovaný vklad s úrokem 4,75 %, při-
čemž úrok z úvěru je 4,15 %. Tuto nabídku 
jsme využili již třikrát, a získali jsme tak fi-
nanční rezervu pro další akce. 

Na tomto místě bych chtěl podotknout, že 
naše obec již téměř splatila úvěr, který měla 
na výstavbu ČOV (čistírny odpadních vod).

Konečná cena stavby „Veřejná infrastruktu-
ra v obci Násedlovice“ po započtení víceprací 
a méněprací na základě tří změnových listů 
a dodatků ke smlouvě je 20 544 985,59 Kč, 
včetně DPH. Z úvěru bylo na tuto stavbu vy-
naloženo k dnešnímu dni 18 453 272,40 Kč. 
Stavbou obec získala celkem 18 zasíťova-
ných stavebních parcel. Jedna parcela již své-
ho majitele má, bylo to smluvně ošetřeno při 
dělení pozemků. Celkem 17 parcel je určeno 
k prodeji. Výměry jednotlivých parcel jsou 
od 654 m² do 822 m². 

Dle znaleckého posudku, který nám dodal 
Ing. arch. Zdeněk Michálek již v březnu letoš-
ního roku, je stanovena cena 1600Kč/m²pro 
pozemek bez technické infrastruktury a 1900 
Kč/m² pro pozemek s technickou infrastruk-
turou. Zastupitelé obce odsouhlasili mini-
mální cenu za jeden metr čtvereční ve výši 
1850 Kč. Při realizaci prodeje má tedy obec 
šanci získat minimální částku 23 914 950 Kč, 
zároveň se obec stane plátcem DPH, skutečný 
zisk bude tedy nižší, cca 1500 Kč/m².

Na jaře letošního roku byla dokončena re-
konstrukce komunikace pod obecním úřadem. 
Byl to rest z minulého roku, kdy firmě Switel-
sky vůbec nepřálo počasí, práce se kompliko-
valy a protáhly se do jarních měsíců. 

V měsíci květnu bylo realizováno v ulici 
kolem hasičské zbrojnice uložení kabelu 
NN (nízkého napětí) do země. Tato akce 
byla v režii EGD. Práci prováděla firma 
Elvorev servisní s.r.o. S touto stavbou bylo 
spojeno i řešení veřejného osvětlení. Nosi-
če světel jsou buď na sloupech, které jsou 
v majetku EGD, nebo na konzolách u domů. 
Obec je nucena investovat do nového ve-
řejného osvětlení, což obnáší nové sloupy, 
svítidla a uložení kabelu do země. Veřejné 
osvětlení realizovala firma DaS elektromon-
táže. Kabel nízkého napětí i kabel veřejného 
osvětlení byly uloženy do společného výko-
pu. Firmě Elvorev bylo proplaceno za podíl 
na výkopových pracích 230 661,25 Kč. Fir-
ma DaS elektromontáže fakturovala za zho-
tovení veřejného osvětlení 298 631,88 Kč.

Od března do května byly realizovány 
další menší stavby, a to rekonstrukce a ob-
nova chodníku ze „Slepé“ ulice do ulice 
od obchodního domu.

Dále byla zhotovena plocha pro kontejne-
ry na odpad u kulturního domu. Před kultur-
ním domem byla vybudována jáma na máji 
a vydlážděn prostor pro stavění máje. Okolí 
kulturního domu se tak výrazně proměni-
lo. V současné době probíhá na stavebním 
úřadě schvalovací řízení na kiosek, kladné 
vyjádření z Hygienické stanice v Hodoníně 
již máme. Bude nutné se věnovat rovněž 
prostoru za kulturním domem. Zde je nut-
ná nová střecha přístřešku včetně nosných 
trámů a odvodnění prostoru před oploceným 
hřištěm. V rozpočtu pro rok 2025 je na tyto 
opravy vyčleněna částka 300 tisíc Kč.

V letošním roce byly zhotoveny nové pří-
pojky v ulici k domu pana Davida Svatoně, 
kde byl dlouhodobě propadený kanál. Bylo 
vybudováno celkem sedm kanalizačních 
přípojek, vyfrézován a obnoven povrch ko-
munikace v ceně 736 801 Kč.

V ulici od evangelické modlitebny byl 
zbudován sloup na obousměrné lampy ve-
řejného osvětlení.

Do drobných staveb můžeme zařadit i opra-
vy výtluků v ulici za kostelem, v ulici od ob-
chodního domu a na komunikaci směrem 
na Haltýře. Tyto akce byly provedeny nákla-
dem 100 tisíc Kč. U kostela byla dodělána část 
neúplné komunikace nákladem cca 35 tisíc. 

V měsíci březnu jsme byli nuceni řešit 
opravy v budově obecního úřadu. V kotelně 
opakovaně vytékaly z kanálu splašky. Ka-
merovou zkouškou byla zjištěna rozsáhlá 
a úplná destrukce litinového potrubí. V pod-
statě dost dlouhou dobu odpad z obce fungo-
val jako trativod. Zaměstnanci firmy SWI-
ETELSKY museli ručně vykopat a obnovit 
kanalizaci, náklad činil cca 50tis. 

V celé budově obecního úřadu je rovněž 
nevyhovující elektroinstalace, při větším 
zatížení vypadávají pojistky. Provizorně 
jsme situaci řešili přidáním silnějšího jističe 
do rozvaděče a dvou zásuvek. 

Na fasádě obecního úřadu se objevily roz-
sáhlé závady. Jižní strana je narušená od dat-
lů, ale největší závadou je utržená perlinka, 
hrozila její úplná destrukce a pád. Díky 
ochotné pomoci firmy DaS elektromontáže, 
která vlastní vysokozdvižnou plošinu, jsme 
tuto závadu provizorně opravili a přes pod-
ložky přišroubovali. Protože se tato závada 
výrazně projevila při zářijových vydatných 
deštích, nahlásili jsme ji na pojišťovnu. Při 
šetření pojišťovacím technikem bylo zjiš-
těno, že destrukce římsy je ze všech stran, 
a navíc ze strany severní je vadná i fasáda. 
Bude nutná oprava. Z průzkumu trhu vy-
šla nejvýhodněji nabídka od firmy Renova 
Hodonín za částku 819 477,72 Kč, která je 
zahrnuta do rozpočtu pro rok 2025.

Zmínil jsem se o pojišťovně, a proto se 
zde vyjádřím k pojištění obce. Obec Násed-
lovice byla majetkově pojištěna u Genera-
li České pojišťovny, a to třemi pojistnými 
smlouvami. Tyto pojistky byly z roku 2016 
a dva dodatky z 2019. Pojištěný majetek 
obce byl v hodnotě 76 810 000 Kč. Za po-
slední dva roky bylo této pojišťovně propla-
ceno 238 338 Kč.

Ze dvou pojistek nám Generali Česká po-
jišťovna dala výpověď a dne 13. 6. nabídla 
novou pojistnou smlouvu na celkovou hod-
notu majetku 401 400 000 Kč za celkové 
roční pojistné 241 687 Kč. Hodnota majetku 
obce byla tedy od roku 2019 5x navýšena. 

Pokládal jsem to za špatný přístup pra-
covníka Generali České pojišťovny, který 
měl Násedlovice na starosti. Provedl jsem 
průzkum trhu, proběhlo pracovní jednání 
se zastupiteli a výsledek byl, že bylo sjed-
náno pojištění u společnosti Kooperativa 
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na celkovou hodnotu majetku obce ve výši 
196 007 000 Kč za celkové roční pojištění 
ve výši 80 844 Kč. Toto rozhodnutí jsem 
učinil bez odsouhlasení zastupitelů, proto-
že jsme se dostali do časové tísně. Pojištění 
u Kooperativy jsem podepsal 12. 7. 2024, 
pojistná smlouva u Generali České pojiš-
ťovny skončila 1. 7. 2004, obec byla tedy 12 
dnů nepojištěna. Problematice pojištění jsem 
věnoval poměrně hodně času, neboť mode-
lace pojištění, včetně nacenění majetku obce 
není úplně snadné. Nicméně zastupitelé ne-
byli spokojeni se smlouvou uzavřenou u po-
jišťovny Kooperativa, proto byla smlouva 
po uplynutí dvou měsíců vypovězena a obec 
byla pojištěna u společnosti UNIQA na cel-
kovou hodnotu majetku 403 563 000 Kč 
za roční pojistné 124 488 Kč. Do budouc-
na je nutné se této problematice věnovat 
a smlouvy průběžně revidovat. Je dobré mít 
vysoce naceněný majetek v případě živel-
ných pohrom apod., ale má to jeden háček. 
Pokud likvidátor škody zjistí, že k budovám 
chybí aktualizovaná projektová dokumen-
tace a nejsou platné náležité revize, plyn 
a elektro nebo není provedena kolaudace, 
nepřistoupí k plnění pojistné smlouvy. Ně-
které starší budovy v areálu bývalého Zema-
su tyto podmínky nesplňují.

A to mě přivádí k další problematice. Opí-
rám se o názor revizních techniků jak elekt-
ro, tak plynu, že není dobře, když přípojky 
plynu a elektro jsou pro areál Zemasu spo-
lečné se soukromým subjektem. Domnívám 
se, že je nutné pro obecní budovy v areálu 
bývalého družstva zřídit nové přípojky. Celý 
areál je v současné době napojen na trafosta-
nici, kde byly na základě mimořádné revize 
ze dne 5. 5. 2024 zjištěny závady, jež je nutné 
odstranit. Proběhlo poptávkové řízení a na-
bídky na řešení byly vysoké, nejvyšší přes 
800 000 Kč, nejnižší přes 280 000 Kč. Pro-
blém je v tom, že obec nemá tuto trafostanici 
v majetku a není na pozemku obce, tedy ji 
nemůže opravovat. Dle vyjádření EGD ale 
za ni obec zodpovídá, protože je na ní elek-
troměr, na základě, kterého firma E-on posílá 
obci faktury za elektřinu. Domnívám se, že 
pro obec je nejpřijatelnější řešení trafostani-
ci neopravovat a požádat o přímé napojení 
z hladiny nízkého napětí. Proto jsem již před 
několika měsíci požádal a následně podepsal 
smlouvu o přímém připojení s EGD. Po-
díl žadatele byl 39 690 Kč, měl být hrazen 
ve dvou splátkách. Protože nebyla se zastu-
piteli shoda, splátka nebyla v termínu zapla-
cena a smlouva je neplatná. Tuto problema-
tiku musíme řešit v příštím roce. Doufám, že 
zastupitelé obce budou souhlasit s tím, aby 
obecní budovy měly vlastní přípojku.

Ještě se zmíním o dodavatelích energií. 
Obec měla nasmlouvány tři dodavatele ener-
gií. A to Inogy, MND a E-on. Je to opět obsáh-
lá problematika, ale také v této oblasti se dá 
ušetřit. Za pomoci pracovnice obecního úřa-
du jsme provedli průzkum případných doda-
vatelů. Vyšla nám nejlépe firma ČEZ ESCO, 
se kterou jsem smlouvu o dodávce energií na-
konec uzavřel. Obci tím vznikla velká úspora 
jak v poplatcích za elektřinu, tak v poplatcích 

za plyn v celkové výši 189 525 Kč bez DPH. 
Zástupce firmy ČEZ ESCO je povinen nás 
vždy kontaktovat tak, abychom vyřešili na-
bídku pro následující období.

Pokud se týká elektřiny, byl stávajícím 
dodavatelem MND, základní ceník (ten 
je drahý), tj. to 3864 Kč /MWh bez DPH. 
Novým dodavatelem je ČEZ, individuální 
cena 2919 Kč/MWh bez DPH. Spotřeba je 
85 MWh ročně, úspora tedy činí 80 325 Kč 
bez DPH.

Plyn: stávajícím dodavatelem byl Inogy, 
základní ceník, tj. 1890 Kč/MWh bez DPH. 
Novým dodavatelem je ČEZ, individuální 
cena 1490 Kč/MWh bez DPH. Úspora činí 
109 200 Kč bez DPH.

A co připravujeme pro další období? Je to 
hned několik projektů. Proběhlo výběrové 
řízení na projektanta stavby „Rekonstrukce 
komunikace včetně kanalizace Násedlovice, 
lokalita panelové cesty u č.p. 373“. Zhotovi-
telem projektu je vítězná firma Laboro ateliér, 
s.r.o. zastoupená panem Ing. Petrem Valihra-
chem. Cena díla bude 661 870 Kč. Předpoklá-
daná cena stavby bude 4–5 milionů, stavba je 
zařazena do rozpočtu pro rok 2025. 

V současné době probíhá výběrové řízení 
na projektanta na rekonstrukci kanalizace 
ve dvou částech obce, a to „Násedlovice – 
Stoka A5 – kanalizace u kostela“ a „Násed-
lovice – Stoka A3 – kanalizace u COOP“. 
Nejlevněji vychází nabídka od Ing. Jaro-
slava Bartoníčka, s.r.o., kde cena projektu 
„U KOSTELA“ činí 471 900 Kč s DPH. Před-
pokládaná cena stavby bude 10 790 000 Kč. 
Projekt na komunikaci již máme hotový, 
ale dle vyjádření VAK Hodonín nemůže být 
realizován, pokud nebude předcházet re-
konstrukce kanalizace. Cena za komunikaci 
je cca 20 milionů Kč, tedy dohromady přes 
30 milionů. Na to již náš rozpočet nestačí, 
v roce 2025 bude vyhotoven pouze projekt. 
Pro zahájení stavby bude nutné hledat dotač-
ní tituly, případně zvážit úvěr.

Cena za projekt kanalizace U COOPU 
vychází s DPH 297 660 Kč. Předpokládaná 
cena stavby je 4 913 000 Kč. Zde je opět 
hotový projekt na komunikaci, ale není úpl-
ný. Chybí část kolem COOP. Pozemek pod 
komunikací není v majetku obce, ale patří 
Jednotě Hodonín – COOP. Je předjednán 
odkup v ceně 400 Kč/m², tedy v celkové 
hodnotě cca 40 000 Kč. Na toto bude třeba 
najít nadpoloviční shodu zastupitelů. Nabízí 
se ještě možnost odkupu části předzahrádek 
rodinných domů mezi hospodou a obchod-
ním domem a vybudování parkoviště pro 
osobní auta. Co se týká projektů na kanali-
zace, byly osloveny ještě firmy Artesia, s r.o. 
a firma TZB Projekce, jejich nabídky byly 
cenově vyšší. Schvalovat projektanta bu-
deme na posledním letošním zastupitelstvu 
obce 19. 12. 2024.

Máme rozpracovány dvě studie na řešení 
areálu bývalého JZD, a to: „Bytový dům Ná-
sedlovice a nové využití objektu ubytovny“ 
a „Park Násedlovice“. 

Bytový dům: Jedná se o bývalou administra-
tivní budovu v současné době využívanou pro 
spolkovou činnost a příležitostnou ubytovnu. 

Probíhá výběrové řízení na projektanta. Byla 
pověřena firma Plus projekt, s.r.o. za cenu 
18 000 Kč bez DPH. Firmě Plus projekt bylo 
již proplaceno 47 190 Kč a 139 150 Kč za In-
vestiční záměr a studii. Předpokládaná cena 
stavby je 52 445 209,38 Kč. Dotační možnosti 
by byly z OPŽP (Operační program životní-
ho prostředí) 30 % na tepelné úspory, celková 
částka 3 679 861,50 Kč. Další dotační mož-
nost by byla z programu IROP (Integrovaný 
regionální operační program) 85 % na sociál-
ní bydlení, celková částka 11 765 532,35 Kč. 
Tedy dotace celkem 15 445 393,85 Kč. Místo 
ubytovny by se zhotovily sociální byty. Podle 
nové zákonné úpravy mají obce větší možnost 
rozhodovat, kdo bude uživatelem sociálních 
bytů. Mohou to být tzv. startovací byty pro 
mladé páry, byty pro ovdovělé důchodce atp. 
Opět je to mimo naše rozpočtové možnos-
ti. Nicméně obec je vlastníkem této budovy 
a musí se o ni starat. Je nutné rozdělit tuto 
práci na etapy a hledat i další dotační mož-
nosti a případně úvěr. Ale k tomu je třeba mít 
připravený projekt. Sklepní prostory a příze-
mí by byly využívány pro spolkovou činnost. 
Na spolkovou činnost se dotace prozatím 
nevztahují, obec by tedy musela mít vlastní 
zdroje ve výši 36 999 815,53 Kč s DPH. Nic-
méně je možné, že v budoucnu nějaké dotace 
v tomto směru budou vypsány.

Park Násedlovice: Jedná se o areál kolem 
sýpky, kravína a ocelový přístřešek před kra-
vínem. Na ocelový přístřešek i kravín máme 
negativní statické posudky. Jejich stav vyža-
duje demolici. V současné době je u firmy 
COHAB Project s.r.o. objednáno zpracování 
projektové dokumentace pro povolení demo-
lice „Objekt kravína, přístřešku a menších 
staveb v areálu na parc. č. 2/18, 2/19, 2/10 
a 2364, k.ú. Násedlovice“ v ceně 128 000 Kč 
bez DPH. Máme již předběžný rozpočet 
na demolici, a to je 2 642 525 Kč s DPH. 
Projekt je opět potřeba mít připravený, aby-
chom mohli žádat o dotace, které mohou být 
50 %. Demolicí vznikne prostor, na který již 
máme předběžnou studii. Vznikne tam cviči-
ště pro mladé hasiče, místo pytlovny u sýpky 
vznikne sociální zázemí a sklad a dále je zde 
plánována pumptracková dráha pro (nejen)
mladé cyklisty. Na toto nám firma Cohab 
zpracuje vizualizaci v ceně 54 000 Kč. 

Jistě by si zasloužila opravu také budo-
va sýpka. Pokud se tam mají pořádat něja-
ké akce, musí být i tato budova opravena, 
včetně revizí elektro a musí být zpracována 
projektová dokumentace. 

Ještě považuji za nutné se zmínit o ČOV, 
čistírna odpadních vod. V příštím roce zde 
bude nutná rozsáhlá oprava. V rozpočtu 
na to je pamatováno 4 miliony Kč. Na opra-
vy jsme povinni tvořit rezervní fond. Dne 
22. 6. 2022, ještě v minulém volebním obdo-
bí, byla podepsána „Darovací a územně plá-
novací smlouva“ mezi Home4me Brno N1, 
s.r.o. (investor bytových domů arerál Šohaj) 
a obcí Násedlovice. Byla třeba k vydání 
vodoprávního rozhodnutí. Aby soukromý 
investor, firma Home4me, mohla postavit 
bytové domy, je nutná intenzifikace, zvýšení 
kapacity čistírny odpadních vod. Smlouva 
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Ukliďme Česko
Ukliďme Česko je dobrovolnická úklido-

vá akce, která probíhá na území celé České 
republiky. Jejím cílem je uklidit nelegálně 

vzniklé černé skládky a nepořádek v čes-
kých městech, vesnicích a přírodě.

Do úklidových akcí se zapojují lidé ze 

všech koutů České republiky. V Násedlovi-
cích nás s touto akcí seznámil již před ně-
kolika lety dětský folklórní soubor Násed-
lováček, pod jehož záštitou tato akce u nás 
poprvé proběhla.

Na jaře letošního roku jsme se tedy znovu 
zapojili do velkého úklidu v různých částech 
naší vesnice. Byla jsem velmi mile překva-
pena velkou účastní malých i velkých bri-
gádníků, kteří byli ochotni ve svém volném 
čase pracovat a uklízet nepořádek po ostat-
ních. Zároveň je mi velmi líto, že se najdou 
lidé, kteří bezohledně vyhazují svůj odpad 
do přírody a nemyslí na to, že se to nesmí 
dělat.

Ráda bych na tomto místě poděkovala 
všem zúčastněným za dobře odvedenou prá-
ci a také kulturní komisi, která letošní jarní 
úklidovou akci organizovala.

Vás, kteří čtete tyto řádky, prosím, abyste 
svůj odpad z domácností a věci, které již do-
sloužily nebo které již nepotřebujete, vozili 
na místa k tomu určená.

Václava Urbančoková, zastupitelka 
obce Násedlovice

byla tvořena jen na základě dokumentace pro 
povolení stavby, tedy neúplné dokumentace. 
Ve smlouvě se praví, že investor má obci da-
rovat 10 502 800 Kč s DPH. Podíl obce měl 
být s DPH 411 400 Kč. Nastal však problém, 
když byla dokončena dokumentace pro pro-
vedení stavby a vyšlo najevo, že celková 
cena bude bez DPH cca o 4 miliony dražší. 
Vyvolal jsem jednání se zástupci investora 
i Vak Hodonín. Byl přítomen i projektant. 
Výsledek jednání byl, že jsme se nedohod-
li, kdo a jakým způsobem zaplatí 4 miliony 
navíc. Obec intenzifikaci nepotřebuje, potře-
buje ji investor. Rozešli jme se s tím, že in-
vestor pošle návrh řešení. To bylo v létě. Do-
sud jsem žádný návrh neobdržel, i když byl 
investor písemně vyzván. Dle smlouvy je 
nositelem intenzifikace ČOV obec a obec by 
měla vypsat výběrové řízení na intenzifikaci 
cca v hodnotě 16 mil. s DPH. Přitom není 
upřesněno, kdy a jakým způsobem investor 
daruje obci 10 502 800 Kč, ani kdo zaplatí 4 
miliony navíc. Do toho vstoupil požadavek 
VAK Hodonín na nutnost modernizace ČOV 
v příštím roce, i když se intenzifikace konat 
nebude. To bude obec stát cca 4 miliony Kč 
zmíněné na začátku odstavce. Pokud se in-
vestor rozhodne intenzifikaci ČOV řešit, 
mohlo by to být pro obec levnější, ale to by 
musel s obcí uzavřít novou smlouvu, ve kte-
ré by bylo jasně stanovené, kdy, za jakých 
podmínek a jakým způsobem obci daruje 
finanční prostředky na intenzifikaci. 

Plánujeme vybudovat sklad pro potřeby 
hasičů, který bude umístěn na obecním po-
zemku vedle zahrady mateřské školy. Bude 
využíván pro parkování hasičského náklad-
ního vozu TATRA. 

Od nového roku bude navýšen stav obec-
ních pracovníků pro údržbu. Nebudou již 

zaměstnáváni pracovníci na dohodu. Započ-
ne se i s obnovou komunální techniky. Byla 
vyřazena z provozu třicet let stará „multiká-
ra“. V lednu bude zakoupen nový nákladní 
vůz Piaggio NP v ceně 1 043 629 Kč.

O tom, co se v naší obci děje, jste pravi-
delně informováni v hlášení rozhlasu, na in-
ternetových stránkách obce, ve zprávách 
na sociálních sítích, na plakátech, jste zváni 
na jednání Zastupitelstva obce. Na kanálu 
YouTube jsou dostupné dva díly video no-
vin, kde vás také informujeme o dění v obci. 
Ve Zpravodaji, který vydáváme v závěru 
každého roku, najdete další informace, pře-
devším z činnosti zájmových organizací 
v obci, ze života mateřské školy, zprávy 
z kulturní komise, ze života církví atd. Chtěl 
bych na tomto místě poděkovat členům Sbo-
ru dobrovolných hasičů a JSDH za jejich 
celoroční práci, za množství brigádnických 
hodin ve prospěch obce, a především za to, 
že se v letošním roce postarali o vzornou or-
ganizaci hodů. Pravidelně jsem informován 
také o činnosti Mysliveckého spolku Obora 
Násedlovice, jehož členové obětavě pomá-
hají obci například při výsadbě stromků. 
Členové Tělovýchovné jednoty Moravia Ná-
sedlovice se rovněž aktivně zapojují do dějí 
v obci. V příštím roce bude nutné řešit mj. 
projekt na zpevnění svahu za brankou smě-
rem ke kulturnímu domu. Jsem rád, že je 
využíván Včelařský dům a že se daří sva-
zu včelařů zaujmout také mladší generaci. 
Na kulturním životě obce se rovněž podílí 
Český zahrádkářský svaz, jehož členové jsou 
především vynikajícími vinaři. O nejmladší 
generaci v obci se starají vedoucí dětských 
folklórních souborů, za jejichž celoroční 
práci s dětmi jim patří velké poděkování. 
Kulturní komise v letošním roce zorganizo-

vala množství akcí, jejichž příprava si vyžá-
dala hodně času, a především velké nadšení, 
za které bych chtěl všem členům poděkovat. 

V závěru bych se s vámi chtěl podělit 
o skutečnost, kterou považuji za největší le-
tošní úspěch, a sice, že máme svého obvod-
ního lékaře. Když jsem ke konci roku 2023 
šel přát paní doktorce Nikol Řeřichové zdra-
ví a vše dobré do nového roku 2024, tak mi 
oznámila, že v našem kraji nezůstane. Spolu 
s panem starostou Pastyříkem z Dambořic 
jsme proto začali intenzivně hledat řešení. 
Proběhla jednání na krajském úřadě, se zdra-
votními pojišťovnami, na ředitelství Nemoc-
nice Kyjov. Byly zveřejněny inzeráty, které 
nabízely místo lékaře v našem obvodu. Jed-
nali jsme i se zástupci vedení lékařské komo-
ry. Situace byla velmi vážná, protože praktic-
kých lékařů je nedostatek, navíc 40 % z nich 
je ve věku nad 60 let. Hrozilo, že by naši 
občané museli za lékařem dojíždět i desítky 
kilometrů. Proto jsem velmi rád, že se na náš 
inzerát přihlásil mladý pan doktor, kterého 
se nám podařilo motivovat tak, že se rozhodl 
do Dambořic nastěhovat a provozovat lékař-
skou praxi v Dambořicích a Násedlovicích. 
Pan MUDr. Jan Tytykalo nám do zpravodaje 
poskytl rozhovor (viz další strany).

Tyto řádky píši v předvečer první advent-
ní neděle. Vy je budete číst v době vánoční. 
Všem vám přeji zdraví, pokoj a lásku. Dě-
tem přeji klidný domov, aby až vyrostou, 
mohly vzpomínat na krásné vánoční chvíle 
prožité se svými blízkými v milující rodině. 
I když globální situace moc utěšená není, 
ve svém srdci i ve svých rodinách můžeme 
zažívat pokoj, radost a lásku každou hodinu 
a každý den. Sláva Bohu na výsostech a po-
koj lidem dobré vůle.

Vojtěch Kopeček, starosta obce
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Chodíme často kolem bez povšimnutí
Malé poklady naší historie se nacházejí 

i v naší vesnici. Často kolem nich chodíme 
bez povšimnutí, ale možná bychom se mohli 
někdy zastavit a uvědomit si jejich hodnotu 
i mnohaletou práci některých našich spoluob-
čanů při péči o tyto památky. Bohužel někdy 
neumíme tyto památky ani pojmenovat, nebo 
je dokonce jejich označení chybné. Na ně-
kterých internetových stránkách jsem si na-
příklad všiml, jak zaměňují fotografii kaple 
a zvonice v Násedlovicích. Před téměř deseti 
lety se podařilo provést opravy tzv. drobných 
sakrálních staveb v obci, byl pořízen jejich 
seznam, který čítá osmnáct položek (kaple, 
kříže, pomníčky, sochy, Boží muka). 

Chtěl bych na tomto místě připomenout 
alespoň některé z nich:

Obecní zvonice, nyní kaple sv. Václava. 
Nachází se v Dědině, naproti bývalým bu-
dovám zemědělského družstva. Stavbu zvo-
nic nařídila kdysi císařovna Marie Terezie 
ve svém „ohňovém patentu“, který ukládal 
obcím povinnost varovat zvonem v případě 
požárů. První zmínka o zvonici v Násedlovi-
cích je z roku 1825. Naposledy se v ní zvonilo 
ve svátek sv. Václava 28. září 1928 ráno a pak 
byly zvony přeneseny do katolického kostela.

Zvonice chátrala, až ji nechal tehdejší 
starosta František Rybnikář svým nákladem 
upravit na kapli. Slavnostně byla vysvěcena 
spolu s obrazem „Svatý Václav“ od malíře 
Jana Köhlera 28. září 1932. 

Poslední velká rekonstrukce kaple i okol-
ního prostranství, včetně kamenného kříže, 
proběhla v roce 2015 a podrobně je zazna-
menána v obecní kronice. 

Okolí kaple je udržováno za pomoci pra-
covníků obecního úřadu. O vnitřní zaříze-
ní kaple, její údržbu, oltář, sošky, obrazy 
a květinovou výzdobu se celá léta stará paní 
Květoslava Blahutková, roz. Střeštíková. 
Tuto práci dělá od svých šestnácti let, kdy 
byla ještě mladá dívka. Tehdy chodila pomá-
hat tetičce Světničkové a po její smrti se pro 
ni stalo samozřejmostí, že do kaple přichází 
pravidelně a pečuje o ni. Kdysi také líčila 
stěny bílým vápnem a modře podrovnávku. 
Dnes přináší květiny nejen k vnitřní výzdo-
bě, ale také ke kříži, který stojí opodál. Vy-

čistí vázy, vymete pavučiny, vytře podlahu, 
oltář pokryje čistým přehozem, očistí fasádu 
po sečení trávy. Je ráda, když se na tomto 
místě zastaví kolemjdoucí, aby se na chvíli 
ztišili k modlitbě, stejně jako to dělá ona.

Chtěl bych vyjádřit paní Blahutkové po-
děkování za její mnohaletou práci při úkli-
du kaple sv. Václava, za ochotu, se kterou 
tuto činnost vykonává, a také za skromnost, 
protože ona svou práci vykonává bez náro-
ku na jakoukoli odměnu, jako službu nám 
všem, kteří v Násedlovicích žijeme. 

Evangelická zvonice. Byla postavena 
v roce 1878, do ní byly umístěny dva zvony, 
které byly za druhé světové války odvezeny 
pro válečné účely. V roce 1896 vyrostla na-
proti zvonici evangelická modlitebna. Obě 
budovy prošly v minulosti několikrát rekon-
strukcí – výměna střechy, podlahy, oken, 
úprava okolního prostranství. Na průběhu 
stavebních prací se vždy podílely místní 
evangelické rodiny, které většinu oprav pro-
váděly svépomocí a z vlastních finančních 
zdrojů. V minulých letech se mohly opřít 
o podporu ze strany obecního úřadu. V roce 
1996, když jsme si připomínali sté výročí 
postavení modlitebny, konala se zde slav-
nostní bohoslužba za přítomnosti nejvyššího 
představitele Českobratrské církve evange-
lické, kterým tehdy byl Pavel Smetana. 

Členové evangelické církve se také stara-
jí o údržbu obou budov, chodníku a k tomu 
pečují o zahradu za modlitebnou. Za tuto 
mnohaletou práci bych chtěl na tomto místě 
poděkovat především manželům Hrdličko-
vým. Udržování chodníku před modlitebnou 
hlavně v zimním období je po celá léta pro 

Hrdličkovy samozřejmostí stejně jako seče-
ní trávy v zahradě za modlitebnou. Vážím 
si jejich nezištné práce a ochoty být vždy 
k dispozici, když je potřeba projednat co-
koli, co se dění kolem modlitebny, ale také 
evangelického hřbitova týká. 

Kaple svatého Jana Nepomuckého. 
Kaple se nachází vedle budovy bývalé hasič-
ské zbrojnice v blízkosti pomníku padlých. 
Je obdélníkového tvaru, cihlová, bíle omít-
nutá, modrá podrovnávka, modrá římsa a le-
mování štítu, na něm dvouramenný železný 
kříž, obloukovitý výklenek, v něm na pod-
stavci socha svatého Jana Nepomuckého. 
Na podstavci je nápis: Zbudováno od obce 
Násedlovice ke cti a chvále Boží r. 1877. 

Doba před listopadem 1989 nepřála opra-
vám církevních památek, a tak stejně jako 
ostatní drobné sakrální stavby v obci byla 
i kaple sv. Jana Nepomuckého v zanedba-
ném stavu. Před více než třiceti lety se této 
památky ujala paní Marie Horáková, která 
kapli i sochu očistila, provedla nátěr. Tuto 
práci pak převzala její sestra, paní Vlasta 
Marečková, a vykonává ji dodnes.

Kaple se nachází u hlavní silnice, je ote-
vřená, proto ji hodně znečisťuje prach a na-
padané listí. Po důkladném vymetení všech 
nečistot je nutné vymýt podlahu. Pavučiny 
a prach ze stěn se dají omést jen ze žebří-
ku. Při této práci vítá paní Marečková po-
moc dalších členů své rodiny. Teprve poté 
je možné připnout čistou krajku a umístit 
na podstavec květinovou výzdobu. 

Velkou rekonstrukcí prošla kaple v letech 
2019–2020. Socha Jana Nepomuckého byla 
odborně restaurována arch. Jaroslavem Budí-
kem a znovu slavnostně vysvěcena. Bývá mís-
tem, kde se na Květnou neděli světí kočičky 
a odkud se vydává průvod do kostela. Paní 
Marečková při přípravě této slavnosti vždy po-
máhá. Její péče o kapli se znásobuje před vel-
kými svátky, jako jsou např. Velikonoce nebo 
Martinské hody. Jsme jí ale vděčni především 
za celoroční každotýdenní péči, se kterou se 
o tuto památku stará. Stejně nezištně zdobila 
po celá léta sochu Panny Marie na Zlatou so-
botu. I za tuto práci jí patří velké poděkování. 

Vojtěch Kopeček, starosta obce

Kaple svatého Václava

Oprava evangelické zvonice, rok 1994

Evangelická modlitebna

Kaple svatého Jana Nepomuckého, 
foto z Květné neděle.
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20 let MAS Kyjovské Slovácko v pohybu
Bilancujeme a děkujeme!

Milí krajané, obyvatelé obcí Kyjovského 
Slovácka, s koncem roku 2024 se společně 
ohlížíme za uplynulým obdobím, které je 
pro nás v MAS Kyjovské Slovácko výji-
mečné – slavíme totiž 20 let naší činnosti. 
Dvě dekády, během kterých jsme se snažili 
přinášet do našeho regionu nové příležitosti, 
projekty a rozvoj.

Co se všechno děje v Kyjovském 
Slovácku? 

Stačí se projít po našich obcích a uvidíte 
to sami. Nové hřiště, vybavené klubovny 
pro spolky, moderní knihovny, šikovné stro-
je na údržbu zeleně, učebny jako z budouc-
nosti a spousta dalšího. Podpořené projekty 
už počítáme na stovky a stejně tak jsou to 
stovky milionů korun, které přitekly do na-
šeho regionu díky naší činnosti s využitím 
dotací EU, zejména programu Komunitně 
vedený místní rozvoj a dalším programům. 

Co dalšího nás zaměstnává? 
Prostřednictvím projektu „Místní akční 

plán rozvoje vzdělávání“ se snažíme zlep-
šovat podmínky a kvalitu vzdělávání v na-
šich školách. Projekt „Budujeme komunitu 
od úsvitu do úsvitu“ je zase zaměřen na po-
sílení spolupráce a rozvoje sociálních služeb 
a také na aktivizaci našich seniorů. Projek-
tem „Zelená úsporám Light“ pomáháme 
lidem k dotacím na zateplování rodinných 
domků a pořizování solárních systémů ohře-
vu vody. V rámci Centra služeb pro obce 
podáváme pomocnou ruku a připravujeme 
společné projekty pro naše obce. Zabývá-

me se i problematikou komunitní energetiky 
a budujeme kapacity pro její rozvoj v regio-
nu. Na rozvoji cestovního ruchu se podílíme 
v rámci Turistické asociace Slovácko.

To vše přispívá k tomu, aby bylo Kyjov-
ské Slovácko živým a moderním regionem!

A jak jsme si užili letošní rok?
Letošní rok byl také plný setkání a akcí, 

které nám připomněly sílu komunity naše-
ho regionu. Velikonoce jsme zpestřili „Ve-
likonoční beránkovou výzvou“, uspořádali 
jsme další ročník benefičního cyklovýletu 
„Na kole dětem“, zorganizovali jsme „Sou-
sedský pochod pro mozek“ i setkání adop-
tivních rodičů našich houpaček a příznivců 
projektu „Rozhoupaná kyjovská krajina“. Po-
zvali jsme „Cimbály na ulici“, podíleli jsme 
se na akci „Budoucnost řemesel“, připravili 
jsme grantový program „Malé věci kolem 
nás“. Byli jsme aktivní i na poli kultury 
a uspořádali jsme besedu s literátem a malí-
řem Jaroslavem Kovandou, publikovali jsme 
knihu spisovatele a právníka Josefa Holcma-
na „Sklepokruhy“, která s humorem i hloub-
kou přináší pohled na vinařství a tradice naše-
ho regionu. Vydali jsme nástěnný cestopisný 
kalendář „Blízký východ na přelomu tisíci-
letí“ fotografa prof. Dr. Vítězslava Otruby 
z cesty po zemích blízkého východu. Mohli 
jste se s námi setkat i na vzdělávacích akcích, 
seminářích, přednáškách a workshopech, 
které jsme během roku uspořádali. 

Co nás čeká v budoucnu? 
Chceme v naší práci pokračovat a přispět 

k dalšímu rozvoji Kyjovska. Proto neustále 
hledáme nové možnosti, jak posílit spolu-
práci s obcemi, místními spolky, podnikateli 
a obyvateli. Budeme dál pořádat setkání, dis-
kutovat o potřebách regionu a hledat jejich 
řešení. V našem hledáčku je i rozvoj komu-
nitní energetiky, pomoc obcím a podnikům 
využívat moderní technologie. Za důležité 
považujeme i podporu vzdělávání stejně 
jako podněcování mezigeneračních aktivit, 
předávání dovedností, ochranu a udržování 
tradic a řemesel a zlepšování podmínek pro 
místní produkci. 

Závěrem
Nic z toho by ale nemělo smysl a nebylo 

by možné bez vás – obyvatel našich obcí, 
bez spolků, škol, podniků i dalších organi-
zací. Děkujeme vám za podporu, spolupráci 
a důvěru, kterou nám poskytujete. Vaše ná-
pady, připomínky a podněty jsou tím, co nás 
žene dál.

Do nového roku vám přejeme především 
zdraví, pohodu a mnoho krásných okamžiků 
s vašimi blízkými!

Budeme se těšit na další společné pro-
jekty, setkání i nové výzvy, které nás v roce 
2025 čekají.

S úctou a přáním všeho dobrého 
Anna Čarková, předsedkyně spolku 

za celý tým MAS
Podrobnosti o našich činnostech se dozví-

te v našem zpravodaji, zveřejněném na na-
šich stránkách www.kyjovske-slovacko.com 
a na FB profilu.

Podpora pro rodiny a děti s trápením
Dlouhodobě se 

v Educante věnuje-
me pečujícím. V po-
sledních dvou letech 

jsme ale rozšířili naše služby také pro rodiny 
s dětmi. Vedlo nás k tomu několik cest. 

Po letech strávených s pečujícími (osoby, 
které pečují o své blízké v domácím prostře-
dí) jsme si uvědomili, že se do péče vždy zr-
cadlí vztahy v rodině, především ty mezi rodi-
či a dětmi. Pokud jsou v pořádku, má pečující 
rodina méně problémů. Ale ruku na srdce. 
Kdo z nás má se svým rodičem ideální vztah? 
Velmi často se v těžkém období, kdy je rodič 
odkázaný na péči svého potomka, dostávají 
do popředí nevyjasněné problémy, křivdy, 
nebo traumata z dětství. Ty mnohdy rozhodu-
jí o tom, zda se rodina do péče pustí, nebo to 
ani nezkusí a rovnou hledá pobytové sociální, 
či zdravotní služby. Že jsou vztahy v rodině 
důležité, je všeobecně známá věc. Ale v pří-
padě péče o jednoho z jejích členů se ukazuje 
konkrétně, proč je důležité na nich pracovat. 
A čím dříve začneme, tím lépe. V rodinách, 
které pečují o své děti s postižením, jsme 

narazili na jedno z úskalí dlouhodobé péče. 
Druhé dítě v rodině, to bez postižení, často 
strádá nedostatkem pozornosti rodičů, mož-
ností trávit s nimi čas bez nutnosti podři-
zovat se péči o sourozence. Takové dítě se 
může cítit tak trochu „na druhé koleji“. Jak 
tedy zařídit, aby se tak necítilo, když jiné ře-
šení situace nemá, protože péče o sourozen-
ce je pro rodiče tak moc náročná?

A odtud už byl jen malý kousek k podpo-
ře dětí, které ač nemají sourozence s posti-
žením, mají řadu trápení, se kterým si neví 
rady. Doba po-covidová s sebou přinesla 
mnohé, a ne vždy vítané změny. Máme tím 
na mysli zvýšený počet psychických pro-
blémů dětí a mladistvých. Deprese, úzkos-
ti, sebepoškozování, pokusy o sebevraždu, 
poruchy učení, příjmu potravy a podobně. 
Zní to děsivě a ještě děsivější jsou počty 
ohrožených dětí, které lze vyčíst ze statistik 
Národního ústavu duševního zdraví (www.
nudz.cz). Podle WHO (Světové zdravotnic-
ké organizace) až 14 % dětí a dospívajících 
ve věku 10–19 let zažije nějakou formu 
duševního onemocnění. Navíc polovina 

prvních příznaků duševních onemocnění se 
projeví již před 14. rokem věku.

Pokud se rodiče či děti (nad 15 let mo-
hou přijít bez rodičů) rozhodnou vyhledat 
pomoc, mohou se obrátit také na Educante. 
Konzultace probíhají pod vedením zkušené-
ho terapeuta, a pokud je třeba také za podpo-
ry sociálního pracovníka. 

Nemají nahradit dlouhodobou terapii, proto 
jsou omezené počtem hodin. Jsou však k dis-
pozici téměř okamžitě. Je možné je využít 
v období, kdy se čeká na vyšetření u psychi-
atra, nebo dlouhodobou terapii u psychote-
rapeuta. Protože se při naší práci zaměřuje-
me na celou rodinu, podpory v rámci našich 
projektů se dostane také rodičům. Ať už se 
jedná o problémy s výchovou, partnerské, 
nebo rozvodové. Pomáháme dětem i rodičům 
zorientovat se v situaci, hledat vlastní zdroje, 
pojmenovat potřeby a naplánovat řešení. 

Jste-li rodina s dětmi a nacházíte se v obtíž-
né situaci, obraťte se na nás. Sídlíme v Měst-
ské knihovně v Kyjově a najdete nás v prv-
ním patře. Více informací: www.educan te.cz, 
776 076 237. Zuzana Navarra
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Nakládání s odpady
Základem je předcházení vzniku odpadu, 

nelze-li vzniku odpadu předejít, opětovně jej 
použít, recyklovat, následuje odstranění od-
padu. Občané obce nakládají s odpady pouze 
v souladu se zákonem o odpadech. Obec má 
určeny místa k soustřeďování odpadu, viz 
https://mapy.cz/s/rasuhevaha. Povinností je 
podrobně evidovat druh odpadu, kategorie, 
množství, způsob nakládání, původce, zaří-
zení, kam byl odpad předán. Obec musí za-

jistit, aby složky komunálního odpadu tvo-
řily stanovená procenta z celkové produkce 
odpadu obce. Průvodcem třídění a sběru 
odpadů Vám může být Obecně závazná vy-
hláška o stanovení obecního systému odpa-
dového hospodářství. V současné době pro-
chází procesem kontroly a schvalování nová 
vyhláška s účinností od nového roku, kde na-
jdete dle druhu odpadu, kam ukládat a v ja-
kých časových intervalech je odpad vybírán. 

Zajímavosti: obec je povinna nyní tex-
til nově odebírat v režimu odpadu. Dopo-
sud byly kontejnery umístěné v obci určeny 
ke sběru a třídění již použitého textilu, obuvi 
a hraček pro účely dalšího využití, recyklace 
a zpracování. Víte, že: tropické ovoce nebo 
jeho slupky nepatří do bio odpadu. Skořápky 
od vajec sice patří na domácí kompost, ale 
do bio popelnice ne! Prázdné blistry od léků 
patří kvůli obsahu hliníku mezi kombinované 
obaly, do kontejnerů pro plast je nedávejte. 
Do papíru nepatří mastný či jinak znečištěný 
papír. Ani posmrkané papírové kapesníky.

Kříž u budovy MŠ v Násedlovicích
Drobné sakrální stavby, Boží muka, kříže, 

kapličky, svaté obrázky vídáme v krajině u sil-
nic, u polních cest, uprostřed lánu, v lese. Mají 
svou historii, ale dnes by o důvodech jejich 
vzniku málokdo dovedl něco povědět. I dnes 
však tyto památky tiše vítají kolemjdoucí, 
zvou je k zastavení, k rozjímání a modlitbě. 

Také my, kteří žijeme v Násedlovicích, jsme 
mnohokrát prošli kolem kříže, který stojí před 
budovou Mateřské školy v Násedlovicích, 
aniž bychom přemýšleli, proč zde stojí. Před 
dvanácti lety byl společně s několika dalšími 
kříži, které se nacházejí na katastru naší obce, 
opraven, ale restaurátorovi se na obnovenou 
zadní část kříže vloudila chyba v letopočtu. Je 
zde uveden rok 1807, ale správné datum, kdy 
byl kříž postaven, je rok 1907. 

Tou, která se zasloužila o vybudová-
ní kříže, byla paní Anna Horňáková, která 
se narodila v Násedlovicích v roce 1839 
v domě č. 2 do rodiny rychtáře Jiřího Tomka 
a jeho ženy Barbory. V roce 1861 se prov-
dala do Želetic za Matěje Horňáka. Manžel 
byl sedlák, varhaník, krásně zpíval, ale pil 
a k ženě se choval násilnicky. Několikrát 
od něj utekla zpět k rodičům. On sliboval, 
že své chování zlepší, slib ale nikdy nedo-
držel a Anna díky jeho neurvalému chování 
několikrát přišla o dítě. Rozhodla se proto, 
že jakmile bude znovu v jiném stavu, ihned 
od něj odejde a bude dítě vychovávat sama. 
Tak se také stalo. Anně se navíc s pláčem 
svěřila její mladá služebná, že je i ona s hos-
podářem v jiném stavu. 

A proto se Anna do Želetic už nevrátila. Její 
rodiče jí v Násedlovicích koupili dům č. 53 

a v roce 1872 se jí narodilo vytoužené dítě, 
dcera, která dostala jméno Anežka. Anna žila 
jen pro ni. Byla pracovitá, uměla šetřit a za pe-
níze koupila pozemky, které pronajímala. 

Peníze z nájmu pozemků dokázaly fi-
nančně zabezpečit Annu i její dítě, a dokon-
ce pravidelně přispívala na studia kněžím 
do Brna. Snad se tak snažila pomoci synovi 
své sestry, Jaroslavu Válkovi z Uhřic, který 
se stal knězem, pohřben je v Tišnově. Její 
dcera Anežka byla velmi překvapená, když 
jednoho dne přišel z brněnského biskup-
ství děkovný dopis a zároveň pozvánka pro 
maminku na slavnostní svěcení novoknězů. 
Anna Horňáková ale pozvání nemohla při-
jmout, protože do Brna by musela jít z Ná-
sedlovic pěšky.

Kříž u Mateřské školy v Násedlovicích 
nechala paní Horňáková postavit v roce 
1907. Čteme na něm tento nápis:

Pochválen buď Ježíš Kristus.
Školáku zde málo stůj,
rány moje rozvažuj,
rány moje kynou,
léta tvoje hynou.
Přijde smrt,
soud tobě nastane, 
kam se duše tvoje 
dostane?

Dcera paní Horňákové, Anežka, se pro-
vdala za Josefa Střeštíka. Narodilo se jim 
jedenáct dětí, dvě zemřely ve školním věku. 
Když Anežka v roce 1921 ani ne padesáti-
letá zemřela, byly nejmladšímu synovi Ino-
cencovi teprve tři roky. S výchovou souro-

zenců a s hospodářstvím pomáhala tatínkovi 
dcera Marie, provdaná za kováře Františka 
Trnku. A právě díky vzpomínkám, které za-
psala jejich dcera Jiřina Trnková, provdaná 
Jakubcová, a které uchovala dcera Inocence 
Střeštíka, paní Květoslava Střeštíková, pro-
vdaná Blahutková, známe historii kříže před 
mateřskou školou. Snad rozumíme také po-
koře jedné obyčejné ženy, Anny Horňákové, 
která s velkým poděkováním a vírou v Boha 
dala kříž postavit. 

Pro úplnost ještě dodejme, že Anna Hor-
ňáková měla mj. ještě sestru Kateřinu, prov-
danou Sklenářovou. Její dva praprapravnuci 
se stali kněžími a v Násedlovicích, v místě 
narození svých předků, před několika lety 
sloužili mši svatou. Nyní vykonávají kněž-
skou službu v Českém Brodě a v Plzni. 

Věra Dobešová

Směsný komunální odpad  
1/2024–11/2024

Doplatek na jednoho občana k 11/2024 je 
cca 140 Kč



NÁSEDLOVICE
letos 2024 9Prosinec 2024

Knihovna
Milí čtenáři, rok ve funkci knihovnice, 

kterou jsem převzala v lednu 2024, uběhl 
jako voda. Ráda bych se s vámi o průběh to-
hoto roku podělila. Pořídili jsme do knihov-
ny spoustu nových knih, jednak nákupem, 
ale také darováním od čtenářů. Každý mě-
síc funguje výměnný fond, ve kterém jsou 
do knihovny zapůjčeny knihy z knihovny 
v Hodoníně. Lze zde objednávat i knihy 
na přání čtenářů. V naší knihovně jsou také 
k dispozici a zapůjčení audio knihy, časopi-
sy a stolní hry pro děti. V letošním roce nám 
přibyli i noví čtenáři, nejen z řad dospělých, 
ale i děti, z čehož mám velikou radost. Vždy 
mě potěší i to, když se děti do knihovny 
jen tak zastaví, jen třeba pozdravit nebo si 
chvilku pohrát. V knihovně proběhlo také 
několik akcí pro děti. V únoru na dílničkách 
s názvem Pískohraní děti tvořily obrázky 
z barevného písku. Také nás navštívily děti 
z družiny ze ZŠ Žarošice. Povídali jsme si 
o knihách, o tom, jak to v knihovně funguje, 
děti si zahrály šifrovací hru, na jejímž kon-
ci je čekala odměna. V březnu jsme s dět-
mi zdobili perníčky a vyráběli velikonoční 
dekorace. Pro dospělé proběhla cestovatel-
ská přednáška manželů Márových na téma 
Po stopách vikingů. Během velikonoc byla 
pro děti v areálu za kulturním domem při-

pravena velikonoční stezka, kterou 
si sami prošly a za absolvování je 
v knihovně čekala sladká odměna. 
V květnu nás navštívila paní spiso-
vatelka Petra Martišková a připra-
vila krásný program pro děti z ma-
teřské školy. Také proběhly další 
dílničky, kde si děti sami vyzdobily 
látkové tašky. V říjnu byl uspořádán 
knižní bazárek a ze získaných peněz 
zakoupeny do knihovny nové knihy. 
Pro zpestření byla součástí bazárku 
i dílnička pro děti, kde si vyzkouše-
ly kreslení s takzvanými „rozmaz-
kami“. 

A co nás čeká v příštím roce? 
Všichni čtenáři, děti i dospělí, se 
mohou těšit na nové knižní novinky 
a také na další zajímavé akce. Na zá-
věr bych chtěla všem čtenářům podě-
kovat a popřát krásné vánoční svátky 
plné lásky, zdraví a rodinné pohody. 

Vaše knihovnice Lucie Plachá
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Ohlédnutí za rokem 2024 v naší 
mateřské škole

Milí rodiče, prarodiče a ostatní přízniv-
ci našich malých objevitelů, rok 2024 byl 
v naší mateřské škole plný zážitků, legrač-
ních hlášek a občas i trochu „adrenalino-
vých“ dobrodružství! Připoutejte se, zved-
něte kotvy a vydejte se s námi na veselou 
plavbu po tom nejlepším, co naše školka 
letos zažila.

Naše cesta začala na „nebezpečném ost-
rově“, kde jsme se zabývali různými tématy, 
jako jsou alkoholismus, šikana, gambling 
a vztahy s cizími lidmi. Díky návštěvě in-
struktorů z Hájenky Břeclav měly děti pří-
ležitost lépe porozumět těmto důležitým 
otázkám. Instruktoři představili tato témata 
hravou a zážitkovou formou, pomocí pohád-
ky o Popelce – šikana a příběhu o Budulín-
kovi – cizí lidé.

V rámci našeho povídání o nebezpečných 
věcech jsme se dotkli také oblíbených po-
hádek. Jedna z nich byla „Nenažraná koza“. 
Po přečtení jsme s dětmi o této pohádce dis-
kutovali, a jedno z dětí vtipně prohlásilo: 
„Ta koza byla celá chcíplá! Zavoláme pri-
máře…!“ Takže, pokud někdy potkáte ne-
nasytnou kozu, raději mějte po ruce telefon!

Během naší další cesty po ostrovech jsme 
se zastavili na „ostrově tradic a slavností“. 
Děti připravily nádherný dárek pro své ma-
minky a představily ho na kulturním vystou-
pení s názvem „Kytička pro maminku“.

Při této příležitosti jsme se také bavili 
o místních tradicích a povoláních rodičů. 
Když se paní učitelka zeptala, čím se jejich 
maminky živí, malý chlapeček s neochvěj-
nou důvěrou prohlásil: „Moje maminka je 
služka!“ V tu chvíli jsme si všichni uvědo-
mili, že zřejmě ještě úplně nepochopil, co 
všechno role maminky obnáší. A co by asi 
řekl, kdybychom se ho zeptali, čím se živí 
tatínek?

A pak přišel ostrov meteorologů, kde se 
děti doslova zbláznily do přírodních živlů. 
Pojem tsunami u nich rezonoval ještě dlou-
ho poté, co jsme „vystoupili na pevninu“. 
Ale pro naše malé objevitele to byla ta nej-
větší věc!

Naše dobrodružství vyvrcholilo vzrušu-
jící výpravou do tajemného hradu v Dol-

ních Kounicích, kde na děti čekal zážitkový 
program s názvem „Po stopách hradního 
strašidla“. Malí objevitelé byli provázeni 
laskavými čarodějkami, které je vedly při 
hledání indicií, plnění různorodých úkolů 
a odhalování záhadných hádanek. Usilovně 
pátrali po klíčích k tajemné hradní truhle, až 
se konečně dostali ke hradnímu strašidlu. 
To v nich vyvolalo smíšené pocity úžasu 
a možná i trošku strachu. Avšak strašidlo 
bylo přívětivé a dětem se nakonec velmi 
zalíbilo.

V tomto období jsme se s radostí a záro-
veň se smutkem rozloučili s našimi předško-
láky, kteří po roce stráveném v naší školce 
přecházejí na novou etapu své vzdělávací 
cesty. Bylo to dojemné rozloučení, plné 
radosti a nostalgie. Každý z předškoláků si 
odnášel nejen znalosti a dovednosti, ale také 
vzpomínky na společné hry, výlety a zážit-
ky, které nás všechny propojily.

Rozloučili jsme se také s paní ředitelkou 
Hanákovou, která zde vedla školku mnoho 
let. Pod jejím vedením prošlo touto mateř-
skou školou několik generací dětí.

Léto bylo plné radosti a dobrodružství, 
zejména na naší školní zahradě! Děti si užily 
slunečné dny, hrály si na trávníku a pozná-
valy všechny krásy přírody.

Jedno z nejvtipnějších momentů nasta-
lo při ochutnávání čerstvých třešní. Malý 
chlapeček se během své degustace podíval 
na třešně s vytřeštěnýma očima a prohlá-
sil: „V té třešni je něco tvrdého!“ Rychle se 
přidali i ostatní, kteří začali zkoumat každý 
plod, jako by byli malí vědci na misi. A tak 
se z ochutnávky třešní, stala nejen chuťová, 
ale také vědecká expedice!

Po tomto veselí přišel čas prázdnin, od-
počinku a užívání si volného času se svými 
rodinami.

V září jsme se opět sešli v naší školce, kde 
k nám přibyli noví kamarádi, kteří úspěšně 
zvládli adaptaci. Brzy si našli kamarády, ob-
jevovali nové hry a hračky a seznamovali se 
s každodenním režimem. Dobrodružné obje-
vování pokračovalo i během svačiny a obě-
du. Děti si pletly lžíci s vidličkou a snažily si 
vidličkou nabrat polévku, přičemž vypadaly 

jako malí kuchaři bez jasného vedení. Jejich 
oblečení bylo pokryté pestrými skvrnami, 
což svědčilo o jejich nasazení. Když se paní 
učitelka zeptala chlapečka, jaký je kompot, 
dostala odpověď, která by potěšila i ty nej-
větší skeptiky: „No, úplně mokrý!“

S příchodem podzimu se v naší mateř-
ské škole odehrála spousta veselých příhod 
a moudrých myšlenek našich malých mudr-
ců. Na téma podzimu jsme se věnovali krás-
ným lesním barvám, šiškám a také tomu, co 
všechno na stromech roste. Když jsme přišli 
k otázce, co tedy vlastně roste na podzim, 
holčička se zamyslela a s naprostou váž-
ností prohlásila: „Na stromě rostou zelené... 
žáby!“ Děti propukly v smích, neboť nikdo 
nečekal, že se mezi opravdovými listy a jabl-
ky objeví něco tak překvapivého! V tomto 
období nás také potěšila návštěva instrukto-
rek z Hájenky Břeclav s edukativním pro-
gramem o výživě, kde si pejsek s kočičkou 
připravovali dort. V rámci podzimních akti-
vit si děti vyzkoušely výrobu moštu z ovoce, 
přípravu ovocných špízů, štrúdlu a dokonce 
i pomazánek. Po dokončení těchto lahůdek 
měly možnost ochutnat svá mistrovská díla, 
a kdo by si pomyslel, že degustace může být 
tak vzrušující!

Pomalu se blížíme k závěru tohoto roku, 
během kterého nás ve školce ještě čeká vy-
stoupení kouzelníka, vánoční muzikálek 
a adventní setkání s rodiči. Poté společně 
prožijeme kouzlo Vánoc. Těšíme se na nový 
rok, plný dalších objevů, smíchu a radosti 
našich dětí.

Na závěr bychom chtěli poděkovat rodičům 
za jejich podporu a za to, že naše mateřská 
škola zůstává místem, kde se zábava a učení 
prolínají jako barvy na malířské paletě.

Za tým MŠ Veronika Ištvánková
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ALMARA, AUTOKAR, AZBEST, BALAST, BROK, BRÓM, BROŽ, 
BŮČEK, BUNKR, CAPART, ČLUNEK, DIKTAFON, EMISE, ESEJ, 
ÉTER, FÁMA, FILIÁLKA, FIRN, FRAK, GÁZA, CHRPA, KAIN, 
KAR, KARI, KURT, LILA, LOUČ, MOTÁK, OKAP, OKTÁVA, 
ORKÁN, POPRAVA, RUBÁŠ, SLUJ, SNOP, SPOR, ŠEJKR, 
TALMUD, TANK, ZBROJNOŠ.

Osmisměrka a roháček
Jméno jedné z obci zaniklých za válek Jiřího 
z Poděbrad s Matyášem Korvínem, která sousedila 
s Násedlovicemi.
1. Roste na jehličnatých stromech
2. Dívčí jméno
3. Druh nádoby určené k přenášení předmětů na zádech
4. Slaměný klobouk lidově
5. Jednokolový dopravní prostředek používaný v minulosti
6. Ani ryba, ani … (doplňte)
7. Názek ankety o nejlepší učitele – Zlatý…
8. Nástroj na práci se dřevem

Jsme experti na ,,Kolo kolo mlýnské“
,,Aaaah“, ,,hmm“, ,,mama“, ,,toje“, ,,heh“, 

,,mňam“, ,,ham“, jáá to cíii“, k tomu dětský 
pláč, smích, vztek, nesouhlas, ale i pohoda, 
kolektivní mlčení a zábava.

Batolecí žvatlání či další různorodý dia-
lekt se nese každé úterní dopoledne v naší 
herničce Ve Dvoře v prostorách bývalého 
Zemasu. Letos na podzim jsme započali 
druhý rok fungování a jsme pyšní na to, že 
se stala oblíbenou úterní aktivitou dětí i ma-
minek. Děti si odpočinou od jejich někdy 
až zbytečně stresujícího výkonu, ale i ma-
minky přijdou na jiné myšlenky při pozo-

rování ostatních prcků v místnosti, neboť 
nejsou samy na zdolávání dětského rozmaru 
a nálad. Společně si pohrají, vyzkouší i jiné 
hračky, které si z důvodu někdy až přeplně-
né kapacity pokojíčků, obývaků a dalších 
pro hraní vhodných místností domů nepoří-
dí. Naši malí nezbedníci od sebe v průběhu 
hry odkoukávají různé fígle ,,zlobení“ a jak 
je potom nejlépe aplikovat doma, mámy si 
však pohotově předávají informace k jejich 
eliminaci. Mezitím zvládnou prohodit sou-
vislé dospělácké věty s ostatními velitelkami 
domácností na „dovolené“ a zároveň dobijí baterky výtečnou kávou, často v kombinaci 

s něčím sladkým k zakousnutí.
Samozřejmě se snažíme nezůstat pozadu 

a našim prckům dopřát, co nejlepší zážit-
ky i možnosti seberozvoje. Letos přes léto 
se nám podařilo získat dotaci z dotačního 
programu Jihomoravského kraje s názvem 
„Podpora rodinné a seniorské politiky 
na úrovni obcí pro rok 2024“, díky čemuž 
bylo herní zázemí rozšířeno o prvky jako je 
kreslící tabule, kuchyňka, cvíčící bosu, ba-
lanční kameny, hudební nástroje či knížky 
nebo kartičky pro miminka.

To si buďte jistí, že nuda zde rozhod-
ně není. O tom, jak se v herničce společně 
máme, vypovídá téméř pokaždé vysoká 
účast ratolestí. Rádi bychom touto cestou 
oslovili i další maminky, ať neváhají a po-
kud se doma ,,nudí“, aby se k nám přidaly. 
Hrajeme si každé úterý Ve Dvoře od 9 do 11 
hodin. Mamky z Herničky
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Šohajíček, z.s.
V letošním roce přímý chod spolku za-

jišťuje Denisa Nováková, Šárka Nováková, 
Hana Bravencová a Jana Kellnerová.

Rok uplynul jako voda a před námi je 
shrnutí roku 2024. Ptáte se, co děláme? Zpí-
váme, tančíme, muzicírujeme, a hlavně se 
smějeme. Ano i takto by se dala popsat čin-
nost našeho spolku. V letošním roce máme 
stále tři sekce spolku, a to Dětský folklor-
ní soubor Šohajíček, Dívčí sbor Šohajenky 
a Cimbálovou muziku Šohajka.

Se všemi složkami máme v letošním roce 
tři velké akce určené široké veřejnosti. Dne 
13. dubna proběhlo Dětské krojované odpo-
ledne, 5. října Beseda u cimbálu a na závěr 
roku Vás všechny zveme na náš Vánoční 
koncert 28. prosince od 15 hodin do kostela 
sv. Martina v Násedlovicích.

Cimbálová muzika Šohajka měla svoji 
velkou premiéru 6. dubna na Koštu pálenek. 
Jednotliví členové doprovází děti ze Šoha-
jíčku na jejich vystoupeních, za což jsme 
moc rádi.

Dívčí sbor Šohajenky vystupoval 16. 
května v Rakvicích ve Vinařském domě 
Dominant a 3. října na vernisáži v Radnič-
ní galerii města Kyjova. Mimo tato pěvecká 
vystoupení jela děvčata 27. ledna reprezen-
tovat obec Násedlovice na ples KDU-ČSL 
do Čejkovic, kde zatančila Českou besedu. 
Děvčata zpívají bez hudebního doprovodu.

A co naši nejmenší? No nejsou to jen nej-
menší, ale vlastně všechny děti našeho spol-
ku nehrající v cimbálce. Aktivně se zapojují 
i do akcí pořádaných jiným spolkem. Část 
našich dětí a mládeže vyrazilo 10. února 
na ostatkovou obchůzku společně s Tělový-
chovnou jednotou Moravia. Denči se podaři-
lo zapojit i dva houslisty, tak byla obchůzka 
hned veselejší. 17. března se konala v Kyjo-

vě pěvecká soutěž Vyletěla holubička, které 
se zúčastnila Erika Dobešová a v kategorii 
6–7 let se umístila na 1. místě. Pět dětí se 
24. března zúčastnilo soutěže o Zpěváčka 
Hanáckého Slovácka – Sofie Anna Chromá, 
Emma Martinková, Nela Trávníčková, Eri-
ka Dobešová a Martin Ventrča. Všem moc 
děkujeme za skvělou reprezentaci spolku, 
obce, Hanáckého Slovácka i Kyjovska. 
Krásné vystoupení jsme připravili i pro 
naše maminky a babičky, které nás oblékají 
do krojů. Bylo to takové naše malé podě-
kování a to 12. května na Kytičce pro ma-
minky. 25. května jsme byli pozváni na den 
otevřených dveří do Horizontu v Kyjově, 
1. června všichni vystoupili na sýpce – malé 
zpestření regionální akce Víkend otevře-
ných památkových domků. V letošním roce 
jsme se podívali i na Slovensko, a to v rám-
ci projektu Místní akční skupiny Kyjovské 
Slovácko v pohybu do slovenského města 
Veľká Mača. Osmdesát pět procent obyva-
tel zde mluví maďarsky. Všechny nápisy 
zde měli dvojjazyčné. Byla to pro nás velká 
zkušenost. Děti si vystoupení i doprovodné 
akce moc užily a domů odjížděly spokoje-
né. 22. prosince nás můžete vidět, a hlavně 
slyšet na Zpívání u vánočního stromku před 
obecním úřadem.

Děkujeme za finanční podporu jak zastu-
pitelům, tak i rodičům dětí. Bez ní bychom 
nebyli schopni prožít tolik krásných zážitků. 
A nesmím zapomenout poděkovat i Kyjovské-
mu Slovácku v pohybu, s jehož podporou jsme 
mohli jet k našim slovenským sousedům.

Děkujeme Vám všem za důvěru, kterou 
jste nám projevovali v tomto roce a do nové-
ho roku Vám srdečně přejeme mnoho štěstí, 
zdraví a spokojenosti.

Za Šohajíček, z.s. Hana Bravencová

Vystoupení Kytička pro maminku

Dětské krojované odpoledne Krojovaný ples Čejkovice

Přivítání Veľká Mača

DS Šohajenky v Rakvicích

Zpívání u vánočního stromu

DS Šohajenky v Rakvicích

Beseda u cimbálu

Vánoční koncert v kostele 
sv. Martina v Násedlovicích
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Muzeum, galerie a sýpka
V Násedlovicích je muzeum jedno z mála 

míst, kam můžete pozvat návštěvu. Ještě stá-
le doma lidé nacházejí předměty, které jsou 
obohacením našeho muzea. I v letošním 
roce máme několik předmětů darovaných 
a několik zapůjčených. Jsme vděčni i za fo-
tografie, které pan Jiří Kobzinek ve svém 
volném čase skenuje a často i upravuje je-
jich kvalitu. Následně ty, které nejsou po-
psané zveřejníme na Facebooku na stránce 
Historické Násedlovice, abychom je za po-
moci pamětníků alespoň částečně okomen-
tovali. Ne vždy se to však podaří. 

V letošním roce naše muzeum navštívi-
lo několik potomků našich rodáků. Jedním 
z nejvzdálenějších byl potomek rodiny Skle-
nářovi z č.p. 21 pan Jan Gajdoš ze Švédska. 
Všechny moc rádi přivítáme a muzeum 
kdykoliv otevřeme po domluvě na telefonu 
724 056 091.

V galerii probíhají přednášky paní fa-
rářky Jany Gruberové a uskutečnila se zde 
i cestovatelská přednáška manželů Máro-
vých, kterou uspořádala knihovna. Pěknou 

akcí v galerii byl i Předhodový večer, kdy 
si všichni mohli vyzkoušet tradiční výrobu 
hodových růžiček a zhlédnout záznam hodů 
z roku 2004.

Na sýpce proběhl první víkend v červnu 
již tradiční Víkend otevřených památko-
vých domků. V sobotu zde vystoupil Dět-
ský folklorní soubor Šohajíček, Dívčí sbor 
Šohajenky za doprovodu členů Cimbálové 
muziky Šohajka. V neděli vystoupil Dět-
ský folklorní soubor Násedlováček. Všem 
moc děkuji za krásné zpestření programu. 
Po oba dva dny jsme s paní Šárkou Nováko-
vou ukazovaly škrobení krojů a návštěvníci 

mohli ochutnat fazolovou polévku a beleše. 
O tomto víkendu navštívilo sýpku přes šede-
sát návštěvníků.

Obec v letošním roce nechala vyrobit oke-
nice z jedné strany sýpky, protože docházelo 
při bouřkách k zatékání na sýpku a znehod-
nocování podlahy i exponátů.

Jsem moc ráda, že se mezi vámi najdou 
lidé, kteří si cení historie a pomáhají ji za-
chovat pro další generace.

Všem Vám přeji krásné vánoční svátky 
a spokojený nový rok 2025.

Hana Bravencová
Správce muzea, galerie a sýpky
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Zeptali jsme se…
V červnu letošního roku se zahrada i budova Mateřské školy v Násedlo-

vicích zaplnily několika generacemi dětí i dospělých, kteří sem přišli přede-
vším proto, aby společně zavzpomínali, rozloučili se, a především poděko-
vali dosavadní paní ředitelce Marcele Hanákové za její dlouholetou práci 
ve školství a řízení Mateřské školy v Násedlovicích.

Známe se s paní ředitelkou od dětských let, proto si dovolím v  tomto 
rozhovoru formu tykání. Kdo Marcelu zná zblízka, ví také, že velká po-
zornost, která jí byla věnována, slova chvály, uznání a poct ji spíše uvá-
dí do rozpaků. Na slova poděkování odpovídá, že měla svou práci ráda 
a snažila se ji vždy vykonávat zodpovědně.

A na tento rozhovor přistoupila, až když jsem ji přesvědčila, že s  jejím 
odchodem do penze se opravdu uzavírá jedna velká kapitola nejen v jejím 
životě, ale také v životě a dění v naší obci.

Marci, na začátku rozhovoru se vraťme 
k tvým dětským létům. Kam jsi chodila 
do základní školy? Vzpomínáš na některé 
učitele?

Svou školní docházku jsem začínala v Ná-
sedlovicích, kde byly otevřeny čtyři ročníky. 
Od páté třídy jsme všichni jezdili do Základ-
ní devítileté školy v Žarošicích.

Většinu učitelů si pamatuji celý svůj ži-
vot a ráda vzpomínám na různé momenty ze 
školy, které jsme zde prožili.

Ze Základní školy v Žarošicích vedla tvá 
cesta na Gymnázium do Kyjova. Tady ses 
už asi rozhodovala, co dál. Pamatuješ se 
na nějaký impuls, který tě vedl k tomu, 
že budeš učitelka? Kde ses připravovala 
na učitelství v mateřské škole?

Stát se učitelkou v mateřské škole jsem 
se rozhodla až ve třetím ročníku. K tomu-
to rozhodnutí určitě nejvíc přispěla moje 
starší sestra, která také vystudovala učitel-
ství v mateřské škole a byla v té době již 
zaměstnaná. Po maturitě na gymnáziu jsem 
nastoupila na další studium tohoto oboru 
v Boskovicích.

Kde jsi začala svou profesní dráhu?
Moje první pracovní místo mi bylo přidě-

leno tehdejším Okresním národním výborem 
Hodonín do Mateřské školy v Dambořicích. 
Jako učitelé jsme dostávali tzv. umístěnky, 
které nešlo odmítnout. Byla to opravdu ško-
la života, protože jsem do třídy s 35 dětmi 
dostala k sobě nekvalifikovanou paní, která 
měla vystudovanou oděvní průmyslovku 
a o pedagogické práci neměla žádné po-
vědomí. Ale dost jsme si rozuměly, takže 
ta naše dvouletá spolupráce celkem dobře 
fungovala. Poté jsem si zažádala o přeložení 
na jinou školu a dostala jsem se do Mateřské 
školy v Želeticích, kde jsem měla velké štěs-
tí na tehdejší ředitelku, od které jsem získala 
spoustu odborných zkušeností.

Kdy jsi byla jmenovaná do funkce 
ředitelky?

V roce 1987 jsem byla oslovena tehdej-
ší okresní inspektorkou, abych nastoupi-
la do mateřské školy v naší obci a ujala se 
funkce ředitelky. Byla jsem tehdy na mateř-
ské dovolené. Tak jsem ji předčasně ukon-
čila a nastoupila jsem nejdříve jako učitelka 

a po půl roce jsem byla jmenovaná do funk-
ce ředitelky.

Zavzpomínej na plány a cíle, se kterými 
jsi do této funkce šla.

Těch plánů bylo hodně, ale samozřejmě 
nešlo všechno hned. Když jsem mateřskou 
školu přebírala, byla to závodní mateřská 
škola n.p. Šohaj. Až asi po třech letech byla 
převedena do správy obecního úřadu. 

Jedna třída byla v hlavní budově a druhá 
třída měla zázemí v přístavbě, v dnešním 
zdravotním středisku. A protože budova 
měla už hodně let za sebou, potřebovala ne-
ustále něco spravovat, upravovat a vylepšo-
vat. Také vnitřní zařízení bylo staré, někdy 
i nefunkční. Takže práce bylo opravdu hod-
ně a na několik let.

Musela sis postupně vytvořit také tým 
spolupracovníků, kteří ti pomáhali 
budovat kvalitní zázemí, připravit 
a promýšlet metody výuky. 

Myslím si, že v každém školském zařízení 
musí být parta lidí, kteří jsou ochotni vložit 
do práce maximum úsilí, které vede k dob-
rým výsledkům celé školy. Měla jsem vždy 
kolem sebe hlavně mladé učitelky. Vybírala 
jsem si jich záměrně, protože to je ten hnací 
motor, který dodává energii, kreativitu a ra-
dost z práce. Během mého působení v MŠ 
zde učilo 17 učitelek, z nich jenom jedna 
paní učitelka měla padesát let. A ještě jedna 
zajímavá informace-téměř všechny svobod-
né paní učitelky se v průběhu svého pracov-
ního poměru u nás provdaly.

Ale pro provoz mateřské školy jsou hod-
ně důležití i provozní pracovníci, ať už je to 
školnice, kuchařka, vedoucí školní kuchyně 
a topič (do plynofikace obce se v budově to-
pilo koksem).

Bohužel někteří už nejsou mezi námi, ale 
ráda na ně vzpomínám.

Za více než třicet sedm let v řídící funkci 
jsi zažila mj. také velké stavební změny, 
které ve škole proběhly. 

Vybudovat novou mateřskou školu s nad-
standartním vybavením byl můj dlouholetý 
sen. Stávající budova i přes všechny opravy 
stárla a zařízení se stávalo pomalu, ale jis-
tě nevyhovující. Je pravdou, že už od vstu-
pu do právního subjektu v roce 2003 jsem 

zřizovatele neustále upozorňovala na různé 
závady a nedostatky. Investovalo se spoustu 
peněz do oprav kuchyně, sociálního zařízení, 
elektrických rozvodů, oken atd. Ale pořád to 
byly „jen opravy“. Myslím si, že důležitým 
impulsem pro zřizovatele k zásadnímu řešení 
byly mnou udělané fotografie střechy a půdy, 
které byly v havarijním stavu.

Takže následovalo zajištění finanční do-
tace ze strany zřizovatele a vyhotovení pro-
jektu rekonstrukce budovy. S projektantkou 
jsme byly v úzkém kontaktu a velmi oceňuji, 
že byly vyslyšeny naše požadavky a před-
stavy, jak by měla škola vypadat, aby byla 
zcela funkční, a především aby vyhovovala 
všem dětem nejen po stránce bezpečnosti, 
ale i pohodlí a estetičnosti.

V roce 2017 jsme se během prázdnin pře-
stěhovali do bývalé administrativní budovy 
v zaniklém zemědělské družstvu, kde jsme 
strávili jeden školní rok a 1. září 2018 jsme 
otevírali novou budovu. Samozřejmě to byl 
velmi náročný rok, řešila se spousta různých 
problémů, ale pevně jsem věřila, že opravdu 
další školní rok zahájíme v nové školce.

Děti i vyučující se vždy podíleli 
na společenském a kulturním životě 
naší obce. Připomeň nespočet akcí 
a vystoupení, které jste připravili.

Těch akcí bylo neskutečně mnoho a určitě 
je nelze vypsat na jednu stránku. Mateřská 
škola byla vždy hodně aktivní v kulturním 
životě obce. A také to bylo obrovské množ-
ství hodin nácviků kulturních programů pro 
veřejná vystoupení. Nespočet hodin práce 
při přípravě výstav, které jsme v mateřské 
škole instalovali k různým příležitostem. 
Ráda vzpomínám na pořádání pěveckých 
soutěží Já a písnička ve spolupráci s tehdejší 
místní cimbálovou muzikou. Pěkná byla vy-
stoupení dětí na občanských obřadech, ať to 
bylo vítání občánků do života, zlaté svatby, 
setkávání padesátníků a šedesátníků.

Několik let jsme zajišťovali dětské kar-
nevaly pro veřejnost. Pro okolní školy jsme 
uspořádali vystoupení divadel v kulturním 
domě a také ve spolupráci s jednou místní 
rodinou se podařilo zajistit vystoupení vo-
jenského tanečního souboru Ondráš pro ma-
teřské i základní školy. Zkrátka dovolím si 
říct, že mateřská škola v naší obci byla vždy 
vidět.

Aby se děti mohly zúčastnit různých 
vystoupení, potřebujete spolupracovat 
s jejich rodiči. A také je jistě chcete 
vtáhnout do každodenního života školy. 
Jak se ti dařila tato práce?

Já jsem vždy tvrdila a před rodiči i ně-
kolikrát řekla, že si vážím toho, jací jsou. 
Nikdy se mně nestalo za celé ty roky, že by 
někdo odmítl pomoc, když jsme ji potřebo-
vali a nesmírně jsem si vždy vážila toho, 
že jsme s dětmi mohli cestovat mimo školu 
a objevovat tak kouzlo světa, kterým jsou 
obklopeni a kterému se při těchto cestách 
učily porozumět. Právě finanční náklady 
těchto cest byly na rodičích. A rodiče zase 
rádi chodili za námi do školky na různá tvo-
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řivá odpoledne, vánoční setkání, na zahrad-
ní slavnosti anebo jsme se setkávali při pra-
videlných konzultacích k rozvoji jejich dětí.

Děti se pravidelně účastní také mnoha 
akcí mimo naši obec. Můžeš vyjmenovat 
alespoň některé zajímavé výlety, exkurze 
apod., které jste pro děti připravili?

Tak to je další oblast, která by byla 
na spoustu stránek. Ale vždy jsem říkala, 
že jsme cestovatelská školka. S dětmi jsme 
jezdili proto, aby se naučily v reálném živo-
tě společenskému chování, rozvíjely si so-
ciální vazby, aktivně poznávaly svět, který 
je obklopuje a samozřejmě se učily novým 
poznatkům. 

Navštívili jsme spoustu divadelních před-
stavení, koncertů, edukačních programů 
s různou tematikou. Byly to výlety na zám-
ky, hrady, do přírody na naučné stezky, turis-
tické výšlapy a spousta dalších návštěv. 

Ale určitě nezapomenu na zážitek ze zám-
ku v Lednici, kde jsme navštívili umělou 
jeskyni, ve které jsou instalovány různé po-
stavy v životní velikosti v různých situacích. 
A protože mladý pan průvodce byl srandis-
ta, tak na konci jeskyně se dětem zjevil jako 
duch. Reakce některých dětí byla nepředví-
datelná. Jak se lidově říká, vzaly nohy na ra-
mena, rychlostí blesku utekly přes celou 
jeskyni a po mnoha schodech až na nádvoří, 
kde nás pokorně čekaly, až doběhneme.

Škola je zaměřena na zdravou výživu. 
Přibliž, co si pod tímto máme představit.

Princip je v tom, aby děti jedly pestrou 
a čerstvou stravu, V kuchyni se vaří jen z čer-
stvých surovin bez polotovarů, každodenně 
se podává dětem zelenina a ovoce, děti se 
seznamují i s potravinami, které se v domác-
nostech až tak běžně nevaří – bulgur, jáhly, 
pohanka, různá semínka. K ochucení jídla se 
používají bylinky. Více se nabízí celozrnné 
pečivo, pomazánky, nepoužívají se klasické 
sirupy, využívají se bio potraviny.

Velkou pozornost věnujete ve škole 
dětem, které plní povinnost předškolního 
vzdělávání. Co pro ně děláte, že jsou 
(jak slýchám od některých rodičů) dobře 
připravené na vzdělávání v základní škole?

Důležité je, aby děti byly samostatné, při-
pravené zvládat nejen úspěchy, ale i nezdary, 
aby si v sobě nesly určitý podíl odpovědnos-
ti. K tomu, aby se dítě naučilo správně číst, 
psát a počítat je zapotřebí souhry mnoha 
schopností a funkcí. A to jsou právě ty ob-
lasti, kterým se věnujeme – jemná motorika, 
grafomotorika, zrakové a sluchové vnímání, 
prostorová orientace, matematické předsta-
vy, řeč a myšlení. S těmito oblastmi se kaž-
dodenně pracuje, a ještě více jsou rozvíjeny 
v grafomotorickém kurzu a edukativně sti-
mulačním kurzu, které jsem každoročně pro 
děti připravovala.

Průběh a výsledky vzdělávání v mateřské 
škole pravidelně hodnotila Česká školní 
inspekce. Stačí se do některých zpráv 
podívat. Dá se z nich vyčíst, že jak 
kvalita vzdělávání, tak kvalita řízení byla 
v násedlovické mateřské škole po dobu 
tvé funkce na velmi vysoké úrovni. 
S jakými pocity ses v červnu se svou 
prací loučila?

To se těžce popisuje. Učila jsem 45 let, 
z toho ve funkci ředitelky jsem byla 37 
let. Zažila jsem spoustu změn především 
v systému výuky v předškolním zařízení. 
Také přechod do právního subjektu byl 
dost náročný. Ale když jsem viděla na zá-
věr školního roku tu řadu mých bývalých 
žáčků, kteří se přišli rozloučit (a věřte, že 
to byl pro mě nepopsatelný zážitek), utvr-
dila jsem se v tom, že má celoživotní práce 
měla smysl.

Marci, na závěr ještě jedna osobní 
otázka. Už sis zvykla, že tvé pracovní 
povinnosti v Mateřské škole 
v Násedlovicích skončily a to, co budeš 
dělat, si můžeš plánovat jen podle sebe? 

Zatím se učím žít nový život. Ale tak jak 
jsem se učila celý život, tak to vlastně pokra-
čuje dál. Je to něco nového, ale určitě zají-
mavého a má to své kouzlo.

Rozhovor vedla Věra Dobešová

Ordinace praktického lékaře
Od října letošního roku oznámil 

MUDr. Jan Tytykalo zahájení ordinace 
praktického lékaře v Násedlovicích a Dam-
bořicích. U pana doktora je třeba se zaregis-
trovat, registrace je nutná pro všechny, i ty, 
kteří již na zdravotním středisku byli v mi-
nulosti zaregistrovaní. Registrační lístky 
jsou k vyzvednutí na zdravotním středisku, 
obecním úřadě, i na poště. 

Zprávu o zahájení ordinace praktického 
lékaře přijala většina obyvatel naší obce 
s povděkem a velkou úlevou, protože 
víme, že obsadit takové místo je v sou-
časné době velmi obtížné. S některými 
otázkami jsme se proto obrátili přímo 
na nového pana doktora, MUDr. Jana 
Tytykala. Můžete nám na úvod stručně 
objasnit, jak velký je tento problém? 

Problém je to velký a řešení je v zásadě 
poměrně obtížné a v nedohlednu. Sám jsem 
si nyní vyzkoušel, jaké to je zakládat ordina-
ci, a i když se všichni snažili pomáhat (velký 
dík pak patří především KÚ JMK a vedení 
obcí Dambořice a Násedlovice), tak téměř 
na každém kroku nastala větší, či menší 
komplikace a to, plus následné množství by-
rokracie, je dle mého názoru právě důvod, 
proč se mladí lékaři do ambulancí praktic-
kých lékařů nehrnou. 

Pane doktore, jaká byla hlavní motivace 
pro vás, že jste si vybral mezi mnohými 

nabídkami právě ordinace Násedlovice 
a Dambořice?

Motivací pro mne bylo především přání 
manželky se přesunout na nějaké klidněj-
ší místo a přání vychovávat dceru mimo 
město. Dále pak rozhodovala vzdálenost 
od Brna, které chceme mít alespoň trochu 
po ruce a hned při první návštěvě nás okolí 
Násedlovic a Dambořic opravdu okouzlilo. 

Jak byste posoudil vybavení obou 
ordinací? Jakou péči pro pacienty zde 
můžete nabídnout? 

Co se vybavení ordinace týče, tak jsem spo-
kojený, máme k dispozici moderní diagnos-
tiku, která nám pomůže odhalit především 
akutní stavy (plicní embolie, hluboká žilní 
trombóza, akutní srdeční selhání, akutní in-
farkt myokardu atd.), a tím pádem dokážeme 
zkrátit čas potřebný k předání pacienta na vyš-
ší pracoviště s následně výrazně lepší prognó-
zou pro pacienta. Do budoucna bych pak rád 
ještě vybavení rozšířil, např. o UZ (ultrazvu-
kové vyšetření), chceme umožnit objednává-
ní přímo přes webové stránky, ale to spíše až 
bude situace trošku „stabilizovaná“. 
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Násedlovské zvonění
Adventní doba nás připravuje na Vá-

noce. Advent je dobou přípravy nejen 
na slavnost narození Krista, ale také 
na plný příchod Jeho Lásky do našich ži-
votů. Advent má mnoho symbolů, z nichž 
jedním z nich je téma bdění. Nespí ten, 
koho vzbudí zvonek budíku. Když přichá-
zí návštěva, ohlásí se zavoněním na do-
movní zvonek nebo nás prozvoní na mo-
bil. Uši nejde zavřít: kdo je má zdravé, 
nemůže neslyšet. Každé zvonění má ně-
jaké poselství, k něčemu nás vede, něco 
od nás očekává. A to ať už se jedná o malý 
zvoneček nebo kostelní zvon.

Kostelní zvony budou v Násedlovicích 
nové. Jeden už byl v letošním roce odlit 
a na další šetříme. Díky všem, kde toto 
dílo finančně podporujete! Proto jsme 
i pro letošní advent v našem kostele zvoli-
li pro děti téma zvonečku. Za každý dobrý 
skutek, modlitbu či účast na mši svaté si 
děti mohou ve svém adventním kalendáři 
jeden zvoneček nakreslit. Také nástěnka 
v kostele je cestou z Násedlovic do Betléma 
posetou malými zvonečky. Naslouchejme 
tedy dobře tomuto poselství a neusněme 
na vavřínech!

Kéž bychom v tomto čase více procitli pro 
věci Boží! Pro Lásku, která k nám v malém 
Ježíši přišla… Pro Lásku, která dokáže za-
rovnat hrboly hříchů a vyplnit prohlubně lid-
ských slabostí… Vánoční zvonění má moc 
přivést nás k odpuštění a k usmíření. Moc 
prosím o to, abychom i v Násedlovicích hle-
dali společnou cestu, nesvalovali vinu jeden 
na druhého a zůstali pokorní.

Mám velkou radost z toho, že někdo za-
slechl „zazvonění“ ve svém srdci a umožnil 
v Násedlovicích přicházet dětem na dětské 

mše. Dík patří nejen manželům Hanáko-
vým, ale také všem vám rodičům, kteří se 
svými dětmi do kostela přicházíte… Více 
než zvonění kostelních zvonů, nechť se ro-
zezní naše společná chvála Boží a radostná 
zpráva, že Bůh je mezi námi! 

Chci vám všem ze srdce popřát radostné, 
pokojné a požehnané vánoční svátky! Rád 
se s vámi potkám při jakékoliv příležitosti 
a srdečně vás zvu na vánoční bohoslužby 
i na další akce v našem kostele, ke kterým 
patří vystoupení Šohajíčku v sobotu 28. pro-
since 2024 od 15 hod. a tříkrálový koncert 
skupiny Tónika v neděli 5. ledna 2025 od 16 
hod. 

Váš P. Pavel Lacina, farář

Hlas zvonu zná pouze budoucnost. 
To neznamená, že nepřichází z minulosti.
Není však zatížen minulostí.
Proto je tak čistý, svobodný a mocný;
vždy nový a svěží – dobyvatel budoucnosti.
My vlečeme s sebou břemeno minulosti.
Každým těžkým hříchem člověk zestárne 
o sto let. 
Potom naše jednání je už jen rituál smrti.
Poselství zvonů nám hlásá, že je možné 
smíření a vykoupení;
že Bůh se s námi setkává na každé křižovat-
ce našich cest;
že všechno je milost a milost je všechno:
„Neboť u tebe je pramen života, v tvé záři 
vidíme světlo“ (Žl 36,10).
V té záři omilostněné děti viděly Matku 
Boží a vnímaly její slova.
„Vzdálený hlas zvonu“, tak naznačovaly 
způsob, jak ona k nim mluví:
Líbezně, podmanivě, neodolatelně.
Ale podobně mluví Bůh ke každé lidské 
duši:
Hlasem, o němž nevíme, zdali přichází 
zvenčí 
nebo pramení v hloubi nitra.
Jeho zvěst je jasná a zřetelná,
ale vyžaduje přece jen zvláštní pozornost.
…
(Odstraňme) zábrany, abychom se stali 
citliví pro Boží hlas.
Lidská myšlenka se vyčerpá v půli svého 
vzmachu.
On však nám přichází vstříc,
naše absolutní Budoucnost.

Z knihy Vzdálený zvonu hlas od Karla 
Říhy. Vydala Matice cyrilometodějská, Olo-
mouc 1995.

Valná většina pacientů v naší obci je 
rovněž vděčná, že jste si v ordinaci 
ponechal zdravotní sestru Pavlu 
Bartošovou. 

Každý, kdo kdy pracoval ve zdravotnic-
tví, tak ví, že je to vždy týmová práce a se-
střička do ordinace přináší dobrou náladu 
elegantně zkombinovanou s naprostou pro-
fesionalitou, v neposlední řadě je ale důleži-
tá její znalost „terénu“ a zároveň lidem při-
náší pocit jistoty, který by s jinou sestřičkou 
mohl mírně „pokulhávat“. 

Jaké bylo vaše předchozí místo 
působení? Jak dlouho již pracujete jako 
lékař? Na kterých pracovištích?

Již po ukončení studií jsem nastoupil 
od 2. 6. 2014 do Fakultní nemocnice Brno, 
kde jsem působil až do konce září 2024. 
Kariéru jsem započal na Klinice interní, 
geriatrie a praktického lékařství pod vede-
ním paní prof. Kubešové Matějovské a pana 
prof. Webera. Na samotné klinice jsem 
strávil celkem tři roky, poté jsem přešel 
do ambulancí Diagnosticko-Terapeutického 
centra, kde jsme se věnovali především pro-

hlídkám zaměstnanců a poslední rok jsem 
strávil v ambulanci praktického lékaře pro 
dospělé v rámci FNB. Chvíle volna jsem pak 
od nástupu trávil cca 4–6x měsíčně na níz-
koprahovém urgentním příjmu a pro zpestře-
ní jsem cca 3 roky chodil ještě 1–4x měsíčně 
na služby do Vazební věznice a ústavu pro 
výkon zabezpečovací detence v Brně Bo-
hunicích (jako lékař).

Pane doktore, a v závěru možná trochu 
osobní otázky. Jaká byla vaše životní 
cesta, než jste se stal lékařem. Odkud 
pocházíte, kde jste maturoval, kde jste 
získal vysokoškolské vzdělání a atestaci? 

Narodil jsem se na Slovensku v okrese 
Myjava, většina naší rodiny pak žila v Se-
nici, kde jsme bydleli první půlrok mého 
života, a následně jsem celé dětství a do-
spívání strávil v Břeclavi (včetně maturity 
na Gymnáziu Břeclav), kde mi původně 
plánovanou cestu ředitele banky pokazila 
paní profesorka z matematiky. Následně mi 
pak nezbylo nic jiného než se vydat cestou 
přírodních věd, kdy jsem krátce studoval 
ještě na Přírodovědné fakultě Masarykovy 

univerzity a pak následně od roku 2008 
na Lékařské fakultě.

Prozradíte nám, zda vás do Dambořic, 
kam jste se přestěhoval, doprovází také 
vaše rodina? 

Rodina mne do Dambořic doprovází 
a upřímně, byla to především moje manžel-
ka, které se zde hned velmi zalíbilo, stejně 
tak se zde líbí naší dceři, zatím nejhůř tuto 
životní změnu nese asi naše francouzská 
buldočka, protože je zde velmi mnoho ko-
ček. 

Jak naplňujete svůj volný čas? Co vám 
dělá radost?

Čas naplňuji hlavně rodinou, a když to 
jen trochu jde, tak si rád zajdu zacvičit, což 
dělám jednak pro sebe, ale zároveň abych 
případně mohl sdílet zkušenosti i s pacienty. 

Rozhovor vedla Věra Dobešová 

Další informace najdete na www.praktik-
-damborice-nasedlovice.cz email: ordina-
ce@praktik-damborice-nasedlovice.cz nebo 
ordinace007@gmail.com.
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Zimní setkávání nad Biblí 
Podobně jako v roce 2023 i letos jsme 

se v zimním období věnovali v prostorách 
obecního úřadu společnému vzdělávání. Té-
matem přednášek pro všechny zájemce byly 
tentokrát některé židovské svátky. Ne bez 
účelu. Většinu z nich slavil i Pán Ježíš a jsou 
o tom zmínky v evangeliích. 

Ta zimní setkávání ale nebyla jen povídá-
ním s obrazovým doprovodem. Poslouchali 
jsme i písně spojené s jednotlivými svátky 
a také ochutnávali některé pokrmy, které 
mají Židé s určitým svátkem spojené. 

Protože v našem okolí mnoho Židů neži-
je, židovské svátky nemáme zažité na rozdíl 
od předchozích generací. Připomínám proto 
v krátkosti ty, kterým jsme se věnovali. A při-
dávám recept na jedno pečivo a malý kvíz.

Jana Gruberová, evangelická farářka

Šavuot – Svátek týdnů
Původně zemědělský 

svátek, kdy se přinášely pr-
votiny úrody do jeruzalém-
ského chrámu. Na památku 
toho je zvykem zdobit sy-
nagogu zelení a květinami. 
Čte se biblická kniha Rút a studuje se Písmo. 
Jí se med a mléko, pokrmy, které jsou často 
uváděny v souvislosti s Tórou.

Pesach – Velikonoce
Připomínka vyvede-

ní Izraele z egyptského 
otroctví. Jí se vybrané 
pokrmy, při kterých Židé 
znovu prožívají události té doby. Jsou to 
hořké byliny, které připomínají otroctví, 
sladká hmota z jablek, oříšků, datlí připomí-
ná hlínu, ze které museli Izraelci v Egyptě 
vyrábět cihly. Miska slané vody představu-
je slzy v Egyptě prolité. Dokud stál chrám 
v Jeruzalémě, byl i zabíjen beránek. Dnes ho 
symbolizuje jen opečená kost.

Purim – Svátek losů
Historický svátek, při kterém si Židé 

připomínají snahu rádce 
perského krále Achašve-
róše vyhladit Židy. Díky 
královně Ester byly jeho 
snahy ale zmařeny. Je to veselý svátek s kar-
nevalem.

Sukot – Svátek stánků
Svátek připomíná pu-

tování pouští po vyvede-
ní Izraele z Egypta. Židé 
si to období připomínají 
tím, že opouštějí na týden 
své domovy a tráví dny v chýši, kterou si 
vystaví na dvoře nebo na balkoně. Při bo-
hoslužbě má každý v ruce tzv. lulav, svazek 
tvořený ratolestí datlové palmy, snítkou my-
rty a vrby. K tomu patří citrusový plod etrog. 
Při tomto svátku si vyprošují déšť.

Chanuka – Svátek světel
Historický svátek, při 

kterém si Židé připo-
mínají znovuzasvěcení 
jeruzalémského chrámu 
po znesvěcení syrským 
vladařem Antiochem 
Epifanem. K novému posvěcení byl potřebí 
posvátný olej k zapálení sedmiramenného 
svícnu. Zachovala se ho jen jedna lahvička, 
zázrakem ale stačil na osmidenní svícení. 
Při tomto svátku se jedí pokrmy udělané 
na oleji. 

Šabat – Sobota
Nejdůležitější židov-

ský svátek, den věnova-
ný odpočinku a upuštění 
od pracovní a všední 
činnosti. Židé si při něm 
připomínají Boží odpočinutí po stvoření 
světa. Dodržování dne odpočinku je i jed-
ním z přikázání Desatera. Je to den, který by 
měl člověk věnovat Bohu a svým blízkým. 
Hospodyně zapaluje svíce a všichni vítají 
nevěstu Šabat. Je to den radosti. 

Malý kvíz:
1. Co je maces? 
malý pes, b) nekynuté pečivo, c) knedlíček 
máčený v omáčce
2. Čeho se Židé musí na Velikonoce zba-
vit? 
všeho kvašeného, b) starého oblečení, c) 
všech odpadků
3. Na který svátek se mohou Židé opít?
v sobotu, b) v neděli, b) na Purim
4. Kolik ramen má chanukový svícen?
7, b) 8, c) 14
5. Kdy Židé jedí koblihy a bramboráky?
každý den, b) o Chanuce, c) na Velikonoce
6. Kdy Židé jedí pečivo s tvarohem a med?
na svátek Šavuot, b) v sobotu, c) na Purim
7. Co je etrog, který patří ke svátku Stán-
ků?
citrusový plod, b) jídlo, c) květina
8. Koho Židé vítají v sobotu?
hosty, b) nevěstu Šabat, c) rabína

Recept na Lekach, medový koláč:
300 g hladká mouka
150 g polohrubá mouka
3 lžičky koření do perníku
9 g prášku do pečiva (3/4 sáčku)
3 ks vejce
6 lžic medu
6 lžic horké vody
6 lžic pískového cukru
6 lžic oleje
ořechy

V míse utřít vejce s cukrem do husté 
světlé pěny, přidat horkou vodu. Poté olej 
a med a vymíchat. Do vzniklé hmoty po-
stupně přidat mouku smíchanou s koře-
ním a kypřícím práškem. Rozetřít na pe-
čící papír, posypat hustě ořechy. Péct 
v troubě na 170 °C, dokud nezezlátne.

Správné odpovědi na kvíz: 1b, 2a, 3c, 4b, 
5b, 6a, 7a, 8b

DFS Násedlováček rok 2024
Násedlováček vznikl 1. 2. 2015 a v příš-

tím roce oslaví 10. výročí založení souboru, 
proto se letošní práce souboru upínala pře-
devším k přípravám slavnostního programu 
pro širokou veřejnost a pozvané hosty, kte-
rý by se měl uskutečnit červnu 2024 v kul-
turním domě v Násedlovicích. Tímto jste 
všichni srdečně na tento program zváni.

Jelikož deset let je dost dlouhá doba, do-
volte mi krátké zhodnocení naší činnosti. 
Absolvovali jsme desítky vystoupení na do-
mácí půdě a na různých kulturně-společen-
ských akcích v okolních městech i obcích, 
jmenovitě bychom mohli zmínit například 
Želetice, Ždánice, Násedlovice, Stavěšice, 
Žarošice, Kyjov, Úvaly u Valtic, Letoni-

ce, Brno, Bzenec a mnoho dalších. Tančili 
jsme několikrát na známých festivalech 
na Moravě i na Slovensku: MDFF „Štěpy“ 
– Veselí nad Moravou (2015), DFF „Na li-

dovú notečku“ – Brno Semilasso (2015) , 
postupová přehlídka DFS v Kyjově (2016), 
SFFS Dambořice (2016, 2018, 2022, 2024), 
MFF „Kraj beze stínů“ Krumvíř (2017), 
Májová veselice – Ždánice (2015, 2017), 
MFF „Na rynku v Bystřici“ – Bystřice pod 
Hostýnem (2019), Slovácky rok v Kyjově 
(2019, 2023), MDFF „Kolovrátok“ Heľpa 
střední Slovensko (2017, 2018), DFF „Vaj-
norský širáček“ Bratislava-Vajnory Sloven-
sko (2019), DFF „Zdola Ponického mlyna“ 
Poniky střední Slovensko (2022).

V Násedlovicích každoročně vystupujeme 
na kytičce pro maminku a besedě pro důchod-
ce. Od roku 2016 organizujeme v naší vesnici 
vynášení Moreny a vítání jara. Na podzim se ▶
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zúčastňujeme nástupu stárků v neděli na Mar-
tinských hodech. Vystupujeme s programem 
s vánoční tématikou na zpívání u vánočního 
stromu před obecním úřadem, kde jsme první 
dva roky působení souboru vystupovali s „ži-
vým betlémem“, a poté jsme umělecky zpra-
covali i další tradice, pověsti či pohádky spo-
jené nejenom s dobou vánoční. V roce 2015 
jsme naším hodinovým programem zpestřili 
sjezd rodáků. Vystupovali jsme u příležitosti 
výročí vzniku Československa, otevírání cyk-
lostezky a na mnoha dalších událostech.

Každý rok organizujeme 2x ročně soustře-
dění souboru, které v začátcích souboru pro-
bíhalo v Haluzicích v hájence a od roku 2018 
probíhá na místní myslivně, za což velice 
děkujeme místnímu mysliveckému sdružení. 
Na soustředění se děti učí nové tanečné kroky, 
nové písně a zpěvy, ale bavíme se i opékáním 
špekáčků, různými hrami a všichni spolu se 
bojíme na stezce odvahy. Náš společný večer 
vždy končí oslavou narozenin s dortem, šam-
pusem a samozřejmě pořádnou diskotékou, 
kterou si děti připravují samy.

Pro děti za odměnu každý rok organizu-
jeme výlety, za celou dobu našeho působení 
jsme navštívili například Strážnice – skanzen 
(2015), zámek Milotice (2017), ZOO Hodo-
nín (2017), zámek Lednice – výstava koruno-
vačních klenotů (2018), Harmanecká jeskyně 
okr. Banská Bystrica SK (2018), Banská Bys-
trica SK – památník SNP (2018), Petřín Pra-
ha (2019), ZOO Praha (2019), Hrad Červený 
Kameň západní Slovensko (2019), ZOO Olo-
mouc (2022), jízda na koních v obci Poniky 
okr. Banská Bystrica SK (2022), ZOO Vídeň 
(2023). Byli jsme se s dětmi podívat i na fol-
klorních festivalech v Tvrdonicích (2018) 
a Krumvíři (2019), na vystoupení VUS On-
dráš (2017, 2018, 2019), na vystoupení FS 
Poľana (2019) a také jme společně zhlédli ve-
černí program v Kyjově na Slováckém roku 
(2019, 2023).

Ve spolupráci s mladými hasiči jsme uspo-
řádali v letech 2020 a 2022 Mini turnaj ve vy-
bíjené s názvem „O putovní míč“. Jednou se 
uskutečnil v tělocvične ZŠ Žarošice a podru-

hé za KD na víceúčelovém hřišti v Násedlo-
vicích, kde si zábavu děti pořádně užily až 
do večeních hodin.

Protože není vše jen o zábavě, od roku 2018 
se účastníme akce „Ukliďme svět, ukliďme 
Česko“. Je to dobrovolnická úklidová akce, 
která probíhá na území celé České republiky 
(a dokonce na pár místech mimo ni). Jejím cí-
lem je uklidit nelegálně vzniklé černé skládky 
a nepořádek. S úklidem nám pomohli i místní 
mladí hasiči, za což jim patří velké poděko-
vání za aktivní účast na této prospěšné akci. 

Za 10 let se v souboru vystřídalo víc jak 
50 dětí, některé z nich tancovaly déle, jiné 
jen krátce, ale všechny děti si odnesly ales-
poň základy tanečních kroků různých regio-
nů Moravy i Slovenska a nemalé povědomí 
o různorodosti a kráse folklóru, ke kterému 
děti aktivně vedeme. 

Stálou vedoucí souboru je Mgr. Stela Po-
láčková a od roku 2017 s vedením souboru 
pomáhá Kateřina Dobešová (zasloužila se 
především o krásné a precizně ušité kroje, 
kterými můžeme potěšit oko nejednoho di-
váka). Od roku 2019 se přidaly i Kristýna 
(Maradová) Tihelková a Mgr. Michaela Při-
krylová, která je v souboru doteď, za což jí 
i Katce patří obrovské poděkování, vzhledem 
k náročnosti práce v souboru na úkor svého 
volného času.

Soubor podporuje Spolek Násedlováček, 
který vznikl začátkem roku 2018 jako sa-
mostatný právní subjekt a jehož základním 
posláním je podpora, šíření a udržování folk-
lórních tradic našich předků. Každoročně čin-
nost našeho spolku finančně podporuje obec 
Násedlovice, za což jí my i naše děti velmi 
děkujeme.

Dětský folklórní soubor Násedlováček 
za 10 let své činnosti nacvičil několik desí-
tek tanců, zpěvů a tanečných bloků jak z do-
mácího regionu Hanáckého Slovácka, tak 
i z regionů Kyjovska, Valašska i Slovenska, 
se kterými reprezentoval naši obec doma 
i na Slovensku. Soubor nacvičil také několik 
programů na téma „Tradice našich předků“ 
(Od Ondřeje do Vánoc a Přadlenky) a dokon-

ce se děti mohly projevit i „herecky“ v pro-
gramu s názvem „Vánoce v nebi“.

Soubor i nadále hodlá pokračovat v tradi-
ci zpracovávání folklóru z domácího regionu 
Hanáckého Slovácka, ale pro ukázku rozma-
nitosti a šikovnosti našich členů Vám předve-
deme i jiné regiony. Díky tomu soubor nabízí 
divákům pestrou paletu krojů, tanců a písní 
v podání dětských členů souboru a zároveň 
je učí rozpoznávat rozmanitost folklóru v růz-
ných regionech.

Do budoucna plánujeme účast na festi-
valech v zahraničí (mimo Slovensko), aby 
děti zažili i festivalovou atmosféru v cizím 
státě, kde budou hrdé na to, že zastupují kul-
turu a tradice svojí vlasti a regionu a poznají 
různorodost a krásu folklóru jiných národů 
a zemí. Zároveň to pro ně bude velká odměna 
a motivace za všechen jejich čas a úsilí, které 
si vyžaduje práce v souboru.

A to je vše. Vlastně není, tančí u nás děti 
od 4 let a nacvičují každé pondělí ve večer-
ních hodinách v prostorách bývalého Zema-
su. Takže pokud mají Vaše děti, vnučky, vnuci 
zájem, nebojte se a přiveďte je mezi nás. Bu-
deme moc rádi, že budou moci už v příštím 
roce tančit v našem slavnostním programu 
věnovaném 10.výročí souboru. Budou spo-
lu s námi zažívat dobrodružství na výletech 
a soustředěních, potlesk na vystoupeních, 
který je odměnou za jejich „práci“ na zkouš-
kách. Zažijí pocit dětské spolupráce a hrdosti 
k tradicím svých předků.

Uplynulých 10 let bych shrnula takto: „Fol-
klór miluji, pro folklór žiji a mám ho v krvi. 
I když je to někdy náročné, někdy i dřina, 
vyplatí se vydržet!“ I když jsme měli nároč-
né měsíce, protože „zlé jazyky“, „zaručené 
zprávy“ a jiné nám komplikovali naši práci, 
brali nám do ní chuť a spoustu psychických 
sil, přesto jsme dokázali zabojovat a stále po-
kračujeme dál. A proto jsem na všechny čle-
ny souboru a spolku nesmírně hrdá a naším 
fanouškům vděčná za projevenou podporu. 
Všem patří mé vřelé poděkování. Věřím, že 
folklor lidi spojuje.

Mgr. Stela Poláčková, DFS Násedlováček
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Kulturní komise
Na začátek bych chtěla poděkovat všem 

občanům Násedlovic i přespolním, kte-
ří letos podpořili akce a přišli se pobavit. 
Když vidíme hojnou účast, tak nás to těší 
a motivuje vymýšlet další akce. Konečně 
vidíme, že se lidé chodí bavit. Musím říct, 
že za tím stojí i naše skvělá parta, do které 
jsem se dostala tento rok. Velké poděkování 
patří těm, kteří nám pomáhají s organizací, 
přípravami, protože sami bychom to ne-
zvládli a také za podporu panu starostovi. 
Jsem ráda, že jsme letos zkusili zorganizo-
vat i nové akce. Tou první byla Strašidelná 
stezka odvahy, kde děti cestou k myslivně 
plnily úkoly a setkaly se s různými strašidly. 
O občerstvení na konci cesty se postarali 
myslivci. Druhá nová akce byl Násedlovský 
gulášek a minikošt piva konaný v září, kde 
soutěžilo sedm týmů. Do poslední chvíle 
jsme netušili, jaký zájem o tuto akci bude 
a účast předčila naše očekávání. Jsme také 
rádi, že se s námi do pořádání akce zapojily 
i místní spolky, protože pořádání některých 
akcí je náročnější a každá pomoc se hodí. 
Dále musím zmínit skvělé počasí, které 
nám vyšlo na všechny akce, a to i na gulá-
še po povodňovém týdnu. Změnou prošel 
i lampionový průvod, který měl letos jiný 
směr. Sešli jsme se u Pomníku padlých, kde 
jsme si připomněli, proč slavíme 28. říjen, 
po té jsme vyrazili s rozsvícenými lam-

piony směr kulturní dům, kde už byl při-
pravený oheň a strašidelná diskotéka, děti 
měli skvělé kostýmy a i my jsme se mohli 
vyparádit. Během roku probíhaly degustace 
vína v Iberce, kdy jsme se snažili s pomocí 
Antonína Valihracha vybrat vinaře, aby byla 
nabídka vždy lákavá a tak k nám zavítali vi-
naři například z Hovoran, Dubňan, Vlkoše 
a Blučiny. Myslím, že je to vždy příjemný 
páteční večer, kdy se lidé sejdou, ochutnají 
nové chutě, dozví se zajímavosti o vínu, ale 
i přátelsky posedí. V pořádání nových akcí 
budeme pokračovat i v příštím roce, a tak 
bych Vás na některé chtěla rovnou nalákat. 
V květnu máme v plánu Přes pole a vinohra-
dy kolem Boží muky, která povede cestou 
ke Krumvíři a zpět, po cestě ochutnáte vína 
místních, ale i přespolních vinařů, poté bude 
následovat zábava za kulturním domem, kde 
se o občerstvení postará Hospoda u Vase. 
Další akce, kterou máme v plánu je oprášení 
koloběžek a jejich závod, který se v Násed-
lovicích konal před xx lety, na tuto akci si 
pamatuji jako školče, a tak nás napadlo, že 
tímto vzpomeneme i na účastníky závodů – 
Tibora a Mirka. Tímto zveme všechny, kteří 
by se chtěli zúčastnit, aby měli dostatek času 
k vylepšení svých koloběžek. Samozřejmě 
máme v plánu tradiční akce jako Slet čaro-

dějnic, akci ke dni dětí apod. Určitě uspo-
řádáme další kolo Násedlovského gulášku 
a uvidíme, kdo zvítězí v příštím roce. Nově 
jsme si vytvořili i stránky na Facebooku 
pod názvem Kulturní komise Násedlovice, 
tak na nás mrkněte, přidáváme pozvánky 
na akce a fotky z akcí. :-)

Za kulturní komisi Sabina Damborská

Zkuste si odpovědět na některé otázky 
z akce Babičko, dědečku zavzpomínej, která 
se konala v květnu.
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I. polovina roku

6. 1. Tříkrálová sbírka

07. 1. koncert Tonika

13. 1. Krojovaný ples

2. 2. Degustační večer – vinařství Pod Kum-
státem

10. 2. Dětský karneval

27. 2. Besedy f. Jany Grugerové

17. 3. Jarní dílničky

25. 3. Cestovatelská přednáška

29. 3. Velikonoční hrkání

6. 4. Košt pálenek a likérů

20. 4. Ukliďme naše Násedlovice

30. 4. Slet Čarodějnic

12. 5. Kytička pro maminku

18. 5. Rybářské závody

26. 5. Babičko, dědečku, zavzpomínej

1. a 2. 6. Památkové domky

7. 6. Degustační večer – vinařství FASORA 
A SYNOVÉ

8. 6. Dětský den

26. 6. Loučení s předškoláky

30. 6. Vítání občánků

II. polovina roku

26. 7. Degustační večer – Vinařství U Mňa

3. 8. Strašidelná stezka

14. 8. Výlet za poznáním (ve spolupráci s Ky-
jovským Slováckem v pohybu) 

31. 8. Výlet na Macochu, kostel Křtiny, kostnice

2. 9. Zahájení školního roku

6. 9. Degustační večer – vinařství PAVLOVÍN

21. 9. Násedlovský GULÁŠEK a MINI KOŠT 
PIVA

25. 10. Degustační večer – Vinařství Blučina

27. 10. Lampioňák se strašidelnou diskotékou

29. 10. Předhodový vzpomínkový večer

8.–10. 11. Martinské HODY

15. 11. Baňkování (v režii Kyjovského Slovácka 
v pohybu)

Od 12. 
11. každé 
úterý

Beseda f. Jany Gruberové na téma: Apoš-
tol Pavel, muž nových myšlenek

23. 11. Pstruhový lov

29. 11. Degustační večer – Vinařství u Štipčáků

1. 12. Rozsvícení vánočního stromu s jarmar-
kem

7. 12. Mikulášská soutěž pomazánek s ochut-
návkou pálenek, likérů a vína

22.12. Zpívání u Vánočního stromu

A další akce pořádané spolky, za což jim děkujeme.

Přehled společenských a kulturních akcí roku 2024

Loučení se s předškoláky a paní ředitelkou Kytička pro maminku

Výlet na Macochu

Velikonoční hrkání

Strašidelná stezka

Výlet za poznáním

Baňkování Rozsvícení ván. stromu s jarmarkem

Slet čarodějnic

Rybářské závody
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Hody 2024
Tak jako každý rok, i letos bylo 

na hody veselo. Stárek a stárků byly 
sice jen 3 páry, ale když k tomu 
připočteme tři sklepníky, tak bylo 
se na co dívat. Hody započaly pá-
tečním stavěním máje a pak po-
kračovala ochutnávka vín a tanec 
při doprovodu cimbálové muziky 
Slovácko z Mikulčic s primášem 
Petrem Maradou. Stavění máje bylo 
trochu napínavé. Premiérově se 
mája usazovala do připravené vy-
betonované jámy. Dostatečný počet 
silných chlapců a mužů se sešel až 
po setmění a mája se pomalu zveda-
la. Vše se dělo pod vedením Františ-
ka Blahutky, který svou roli zvládl 
na jedničku. Pro lana opět vylezl dlouholetý 
stárek a nyní sklepník Dominik Skalický. 
K občerstvení a posílení stárky roznášely 
ořechovku, slivovici a višňovku, nechyběl 
svařák.

V pátek k nám na hody přijela početná 
skupina krojované chase ze Ždánic. Po-
stupně stoupala dobrá nálada i díky cca 270 
vzorkům vín od vinařů místních i z okolí. 
Sál se rozezpíval a roztančil. 

Při sobotním zvaní stárky doprovázela 
dechová hudba Ištvánci. Nechyběla pára 
kladrubských běloušů a vyzdobená bryčka. 

Stárci a sklepníci důstojně a obětavě obe-
šli celou dědinu, na každé dveře zaklepali 
a na hody pozvali. Na mnoha místech byli 
i náležitě pohoštěni, tak ani oni ani muzikan-
ti hladem netrpěli. Večerní zábava byla opět 
veselá. Přijeli i přespolní šohaji z Hovoran, 
Dolních Bojanovic a chasa z Archlebova, 
Dražůvek a Krumvíře. Stárci, stárky i sklep-
níci pěkně tancovali a chlapci pěkně verbo-
vali. O zábavu bylo dobře postaráno.

Neděle byla v režii dechové hudby Tr-
boušanka. Hodová neděle začíná mší sva-
tou. Je třeba poděkovat stárkám, protože 
před hody kostel uklidily a vyzdobily. Mši 
svatou sloužil otec Pavel Fatěna a i pořada-
telé, naši hasiči, přišli i s praporem ve svá-
tečních uniformách. Po mši svaté se před 
kostelem tancovalo a pak průvodem se šlo 
k pomníku padlých. Zde stárci položili vě-
nec a všichni jsme se při zvuku státní hymny 
ztišili a uvědomili jsme si vážnost tohoto 
okamžiku. Pak následoval oběd v místní 
Hospodě u Vase. Společně s muzikanty pa-
nem farářem Pavlem Lacinou, panem viká-
řem Pavlem Fatěnou, paní farářkou Janou 
Gruberovou, Viktorem Pařízkem budoucím 
jáhnem a vedením hasičů, jsme poobědvali 
a i pobesedovali. Odpoledne se chodilo pro 
klobúky. Stárci zpívali: „Tluču, tluču, ote-
vřete, nechal jsem klobúček u děvčete….“. 
Udělali zastávku i na radnici a já jsem si se 
stárkami zatancoval. Nedělní pozdní odpo-
ledne patří dětem. Na kulturním domě se 
jich sešlo hodně a maminkám patří dík, že je 
pěkně nastrojily. Ostatně nechyběly ani ráno 

na mši svaté, kroje jim moc slu-
šely a jistě z nich dorostou noví 
stárci a nové stárky. 

Večerní muzika se opět vyda-
řila. Je nadějné, že i přespolní 
omladina přijela a bylo vidět, že 
i tradiční hody je baví.

Kateřinská zábava, která byla 
14 dní po hodech, byla taky velmi 
vydařená. Stárkům na této zábavě 
vypomohli staří stárci, kteří byli 
zvolení v neděli na hody. Všich-
ni přítomní se bavili do ranních 
hodin.

Hodům, ale předchází spousta 
práce. Chystání, uklízení, dělání 
růžiček a spousta jiných věcí. Tý-

den před hody se musí jet pro máju a máj-
ky a na to je třeba vše dobře zorganizovat. 
Za mě toto hasiči zvládli velmi dobře. Uká-
zali, že jsou dobrá parta a že umí nejen se 
bavit, ale i pracovat. Velký dík patří rodičům 
stárků, stárek a i sklepníků. Jen oni ví, co 
vše musí zařídit a na co vše myslet.

Letos byly hody plně v rukou hasičů. Už 
někdy začátkem léta jsme si odsouhlasili 
pravidla, která po zkušenostech z letošních 
hodů upřesníme. Obec pomohla tím, že za-
platila veškerou hudební produkci. Chápu to 
jako sponzorský dar spolkům a beru to tak, 
že je to pro případný spolek, co se rozhod-
ne pořádat hody, motivační, že si mohou 
na svou činnost i vydělat. 

Stárky a stárci:
Erika Stávková a Lukáš Blahutka
Markéta Hořavová a Tomáš Popelka
Gabriela Matušů a Václav Skalický
Sklepníci:
Jakub Horák
Marek Blahutka
Dominik Skalický

Starší stárci a sklepníci:
Petra a Pavel Kollárovi
Magdaléna a Petr Dobešovi
Lenka a Tomáš Buršíkovi
Barbora a Marek Krní
Kristýna a Pavel Tihelkovi
Markéta a Radim Jetelinovi

Vojtěch Kopeček, starosta
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Kovárny v Násedlovicích a jejich historie 
Kováři vždy patřili k váženým posta-

vám vesnického života. Bez jejich práce se 
na vesnici nikdo neobešel. Lidé je ctili kvůli 
jejich znalostem řemeslného umění, ale také 
kvůli pomoci, kterou lidem poskytovali. 

V Násedlovicích, v obci, kde zemědělská 
činnost byla převažujícím zdrojem obživy 
obyvatel vesnice, byly kovárny nezbytnou 
součástí každodenního života. Místní rol-
níci potřebovali práci kováře při kutí koní, 
opravách povozů a zemědělského nářadí, 
při stavbě a opravách domů i dalších čin-
nostech. Podle sčítání hospodářských zvířat 
z roku 1890 bylo v obci 74 koní a 415 krav. 
Tato zvířata byla převážně využívána jako 
tažná síla při zemědělských pracích.

V urbáři Ždánického panství z roku 1617 
(urbář je historický termín pro soupis povin-
ností poddaných vůči vrchnosti) jsou Ná-
sedlovice uvedeny jako jediná z osmi obcí 
tehdejšího panství, kde byl kovář. 

Z dostupných pramenů je možné uvést 
tyto kovárny, které se v minulosti v Násed-
lovicích nacházely:

Kovárna v č. p. 107
Tato kovárna stála při státní silnici. Pů-

vodní objekt byl postaven v roce 1789 jako 
chaloupka a byl v majetku obce. V roce 1818 
se jeho majitelem stává Albert Jokl, který 
chaloupku koupil od Pavla Pegáče za 220 
zlatých, tehdy měla č.p. 88. Nový majitel zde 
vybudoval kovářskou dílnu, která se brzy 
stala nejvyhledávanější kovárnou pro zákaz-
níky domácí i z blízkého okolí. Sám majitel 
pravděpodobně kovářskou práci neprovozo-
val, dílnu i s domem pronajímal kovářům, 
kteří zde přebývali i se svými rodinami. 

V roce 1828, zřejmě pod nátlakem míst-
ních hospodářů, koupila kovárnu i s domem 
Alberta Jokla za 488 zlatých obec Násedlo-
vice. Obdobně jako předchozí majitel pro-
najímala obec kovárnu mistrům kovářského 
řemesla. V roce 1829 je zde uváděn jako ko-
vář Leopold Blažek.

Kovárna je tak evidována v inventáři 
obecního majetku z roku 1855 včetně její-
ho vybavení, polností, příslušenství domu 
a jeho zařízení. V roce 1869 je jako obecní 
kovář uváděn Tomáš Pitel (nar. 1832), půvo-
dem ze Suchova.

V roce 1871 byla obecní kovárna prodá-
na za 4 357 zlatých. Hlavním důvodem byla 
potřeba peněz 

k zaplacení obecního dluhu v rámci exe-
kučního řízení kvůli neplacení daní některý-
mi obyvateli. 

Kovářské řemeslo zde provozoval v 70. 
letech 19. století kovář František Kalousek 
z Velešovic. Není však doloženo, zda byl 
majitelem kovárny. Jeho následovníkem 
byl kovář Jan Kroupa, který přišel k mistru 
Kalouskovi jako kovářský pomocník v roce 
1887. Sňatkem s kovářovou dcerou Fran-
tiškou se stal kovářským mistrem a později 
také majitelem kovárny a domu č.p. 107.

Kovář Jan Kroupa pocházel z Orlovic 
(dnes okres Vyškov). Byl prý vášnivým prů-
kopníkem nově vzniklého hasičského sboru 
v Násedlovicích, věnoval mu všechen svůj 
volný čas, dokonce z vlastních prostředků 
doplňoval hasičský inventář. Kovářskému 

řemeslu se dostatečně 
nevěnoval, a tak bohu-
žel přišel o celý majetek. 
Ve sčítacím archu z roku 
1910 je uveden jako ko-
vářský pomocník na vel-
kostatku a s místem byd-
liště č.p. 200.

V dražbě koupil Krou-
povu kovárnu č.p. 107 
i s obytným domem ko-
vář Josef Trnka st. a poté 
ji zdědil jeho syn Josef 
Trnka ml. Kovářskému 
řemeslu se vyučili i dal-
ší jeho synové, Vladimír 
a Ludvík, zatímco jeho 
syn František byl vyhle-

dávaným kolářem. 
Kovářský rod Trnků provozoval kovárnu 

až do 60. let 20. století. Potomci Josefa Trn-
ky ml. dům i s kovárnou prodali, na jejím 
místě dnes stojí rodinný dům. 

Kovárna v č.p. 124
Tato kovárna stávala u cesty na Záhume-

nice v sousedství dnešní prodejny COOP 
a vedle tehdejšího obecního hostince. Jejími 
majiteli byli potomci staré kovářské rodiny 
Jirků. Otec František Jirka (nar. 1816) vyučil 
kovářskému řemeslu své syny, z nichž Fran-
tišek, Josef a Karel se usadili jako kováři 
v sousedních Žarošicích. Kovárnu v Násed-
lovicích převzal syn Antonín (nar. 1854).

Dcera Marie Jirková se provdala za dom-
kaře Josefa Trnku. Jejich nejstarší syn se 
vyučil kovářem – viz řádky o rodině Trnko-
vých. 

Antonín Jirka prodal kovárnu v roce 
1909 Josefu Krhánkovi (nar. 1879), který se 
do Násedlovic přistěhoval z Velkých Hostě-
rádek a stal se rovněž majitelem domu č.p. 
125, kde si zřídil kovárnu novou, moderněj-
ší. Stará kovárna byla později zbourána.

Po otci Josefovi převzal kovářskou živ-
nost jeho syn Bohuslav Krhánek, který ji 
zrušil v 50. letech 20. století. Na místě domu 
č.p. 125 stojí nyní dvě domovní jednotky 
s č.p. 358 a 341.

Kovárna v č. p. 140
Když se v roce 1868 Marie Jirková, dcera 

kováře Františka Jirky, provdala za domkaře 
Josefa Trnku, bydleli v domě č.p. 140, kde 
na svět přivedli šest dětí. Nejmladší Kon-
stantin zemřel. 

Nejstarší syn Josef (nar. 1874) se zřejmě 
v rámci dodržení rodinné tradice vyučil ko-
vářem, a založil tak kovářskou rodinu Trnků. 
A navíc se oženil s dcerou Josefa Svobody, 
kováře ve Velkých Hostěrádkách. V domě 
č.p. 140 je podle sčítacích archů evidová-
na kovárna ještě v roce 1910. Pracoval v ní 
Josef Trnka předtím, než si koupil kovárnu 
v č.p. 107. Kovářskému řemeslu se zde učil 
i jeho synovec František Trnka (nar. 1895), 
který zde vyrůstal s babičkou Marií a dědeč-

Kovárna v č.p. 107, kterou si pamětníci spojují s jejím posledním majitelem, panem Josefem 
Trnkou ml., jenž mj. působil jako varhaník v kostele.

Otec Josef Trnka st., jeho dcery Marie a Františka, synové (zleva) 
Ludvík, František, Josef, Vladimír, Emil. Foto z r. 1929.
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kem Josefem Trnkou st. V obecní kronice 
se pak dočteme, že kovárna v č.p. 140 byla 
ve dvacátých letech zrušena. 

Kovárna v č. p. 53
Tato kovárna se nacházela v Dědině, je-

jím majitelem byl výše jmenovaný Franti-
šek Trnka (nar. 1895), jenž se kovářskému 
řemeslu vyučil u svého strýce Josefa Trnky. 
Pamětníci vědí, že dcerou Františka Trnky 
byla p. Jiřina Jakubcová. 

Jako voják narukoval František Trnka 
do rakouské armády do Štýrska. Poté se 
vrátil do rodné obce a v roce 1921 se ože-
nil s Marií Střeštíkovou (nar. 1898). Rodina 
se nastěhovala do domu č. 53 po manželči-
ně zemřelé babičce Anně Horňákové. Zde 
si František Trnka zřídil kovárnu. Bylo to 
v době, kdy se likvidoval panský velkosta-
tek v Násedlovicích a mladý kovář využil 
poptávky kovářských prací. Zmodernizoval 
kovářskou dílnu a získal brzy své zákazní-
ky nejen v Násedlovicích, ale i v Karlíně, 
kde kovář chyběl. Jeho mechanický buchar, 
který nahrazoval práci dalšího kováře, byl 
ve své době ojedinělý a obdivovaný. 

Svou živnost musel kovář František Trnka 
ukončit po vzniku jednotného zemědělského 
družstva, kde byl poté zaměstnán a využíval 
svou odbornost a zkušenosti. 

Kovárna v panském dvoře
Panský dvůr vznikl v rozlehlém areálu 

bývalé násedlovické tvrze a po bitvě na Bílé 
hoře se stal na další tři století majetkem Lich-
tenštejnů. V roce 1869 si rodina Seidlů, pů-
vodem ze Šumperka, kde podnikala v oboru 
textilního a železářského průmyslu, pronajala 
od šlechtické rodiny Lichtenštejnů na dvacet 
let statky na Ždánicku a Bučovicku. Jednalo 
se celkem o jedenáct statků, včetně násedlo-
vického, cukrovar a pivovar. Po vzniku Čes-
koslovenské republiky byl v roce 1919 přijat 
tzv. záborový zákon a z násedlovického dvo-
ra, k němuž původně patřilo 546,50 zeměděl-
ské půdy, byl vytvořen tzv. zbytkový statek 
s celkovou plochou 117,50 ha. 

Nemáme doloženo, kdy vznikla v pan-
ském dvoře kovárna. Dá se přepokládat, že 
to bylo po zrušení roboty v roce 1848, kdy 
bylo panstvo nuceno rozšířit chov koní, 
a nahradit tak robotu prováděnou místními 
sedláky jejich vlastními potahy. 

Zřejmě posledním panským kovářem 
v panském dvoře v Násedlovicích byl kovář 
Petr Novotný (1863–1924). Pocházel ze Žel-
če u Nezamyslic (okres Prostějov). Se svou 
rodinou bydlel ve služebním bytě č.p. 37 
v areálu panského dvora. Poté, co proběhla 
parcelace půdy, našel pro svou rodinu pro-
nájem v domě č.p. 53 (zde si později zavedl 

kovárnu František Trnka). Začal si stavět 
nový dům č.p. 233, ale v roce 1924 umírá. 
Jeho žena, Františka Novotná (1865–1954), 
byla místní uznávaná porodní bába. Po smrti 
manžela nesplacený dům prodala a odstěho-
vala do č.p. 73, kde si ji nejstarší obyvatelé 
z Násedlovic možná pamatují jako „panímá-
mu“ Novotnou, oděnou „po pansky“ v dlou-
hých černých sukních. Poslední dva roky 
svého života dožila u starší dcery Marie 
ve Ždánicích. Mladší dcera Františka se pro-
vdala v Násedlovicích. Jejími potomky byly 
dcery Jenovéfa, provdaná v Násedlovicích 
za krejčího Františka Blahutku, a Oldřiška, 
provdaná ve Ždánicích za rolníka Rudolfa 
Kobzinka. Syn Antonín zahynul při náletu 
v Drážďanech. 

Po parcelaci panského dvora byla kovárna 
majetkem Františka Vodáka, sloužila k ze-
mědělské činnosti, přilehlé stáje byly určeny 
pro chov dobytka. Když v těchto prostorách 
vznikla počátkem 50. let státní traktorová 
stanice, sloužila kovárna jako garáže trakto-
rů a zemědělských strojů.

Kovárna byla obnovena po založení jed-
notného zemědělského družstva a pracovali 
zde místní kováři Josef a František Trnkovi 
poté, když byli nuceni zrušit své živnosti. 
Přenesli sem také část zařízení se svého sou-
kromého majetku. 

Další kováři
Výše uvedené kapitoly o kovářském ře-

mesle v Násedlovicích nejsou úplné. V Ná-
sedlovicích pracovali další mistři kováři, 
zřejmě však neměli svou vlastní dílnu. Tak 
je zde v roce 1890 uváděn v domě č. 181 mi-
str kovářský Josef Ulbrecht pocházející ze 
Bzence, v domě č.p. 19 kovářský mistr Jan 
Žižlavský pocházející z Brankovic, v roce 
1921 kovářský mistr Josef Švábík pocháze-
jící z Nenkovic, v roce 1900 kovářský tova-
ryš Martin Hlavička (č.p. 72). 

Mladí chlapci často chodili do učení 
do Vídně, např. Josef Kostík z domu č.p. 75, 
František Adamec z domu č.p. 106. Vavřín 
Laigot z č.p. 133 měl dokonce ve Vídni ko-
vářskou živnost.

František Trnka, Věra Dobešová

Rodina Petra Novotného, kováře v panském 
dvoře. Panímáma Novotná, starší dcera 
Marie, mladší dcera Františka.

Foto původní Jirkovy kovárny nemáme. Stála u cesty v sousedství dnešní prodejny COOP (foto 
zachycuje stavbu prodejny, která původně patřila Jednotě). Nový majitel, Josef Krhánek, přene-
sl kovárnu do svého nově postaveného domu – viz foto.

Výuční list kováře Františka Trnky (nar. 1895), jeho kovárna se nacházela v Dědině, č.p. 53.
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Myslivecký spolek v roce 2024
Rok zahajujeme bilancováním roku uply-

nulého a plánujeme rok aktuální, hlavně co 
se týče prací v honitbě a prací kolem našich 
nemovitostí. Nově jsme započali užší spo-
lupráci s kulturní komisí obce Násedlovice.

Po březnovém sčítaní zvěře jsme se za-
čátkem dubna pustili do výsadby stromů 
v lokalitě Paže. Během jednoho dopoled-
ne se nám díky účasti většiny našich členů 
podařilo vysadit téměř 100 nových stromů. 
Jednalo se o borovice douglasky a duby, kte-
ré jsme měli už pár let v kontejnerech, aby 
posílily.

V dubnu se někteří naši členové zapojili 
do akce Ukliďme Násedlovice. Dále pro-
běhlo několik brigád, kdy jsme rozděleni 
do skupin opravovali myslivecká zařízení 

v honitbě nebo prováděli 
údržbu myslivny a jejího 
okolí.

S nástupem léta se rozjel 
kolotoč akcí, které připra-
vila kulturní komise. Účast 
na dětském dni už je pro nás 
samozřejmostí. Tam jsme 
připravili dvě stanoviště, 
kde si děti i jejich doprovod 
ověřili svoje dovednosti. 
Prezentační stánek byl zapl-
něný trofejemi a preparova-
nou zvěří.

Další povedenou akcí 
pořádanou kulturní komisí, 
do které jsme se zapojili, 
byla stezka odvahy. Po strašidelně vyzdo-
bené cestě putovali naši nejmenší od KD 
k myslivně. Tam si za svoji statečnost mohli 
pochutnat na špekáčku nebo uzeném cigáru.

Naší sólo akcí bylo letní posezení na mys-
livně, které jsme po loňském úspěchu museli 
zopakovat. Našim hostům, kteří opět zapl-
nili všechna připravená místa, jsme nabídli 
srnčí guláš a grilovanou krkovici.

Poslední akcí pořádanou kulturní komisí, 
do které jsme se zapojili, byla v měsíci září 
soutěž ve vaření guláše. Vůbec nevadilo, že 
nám krájení cibule dalo řádně zabrat. Důle-
žitá byla sešlost, zdravá rivalita, kde výsled-
kem bylo několik chutných gulášů. A navíc 
nám to ještě i slušelo.

Na podzim, je vždy třeba zajistit a uklidit 
dostatečné množství krmení na zimu pro zvěř. 

S přípravou zásypů na přikrmování začínáme 
vždy na sklonku léta, protože po sklizni jsou 
lány kolem naší obce holé a neúživné, připo-
mínající spíše měsíční krajinu.

Vyvrcholením roku jsou pro nás společné 
hony na drobnou zvěř.

I letos myslivecký hospodář naplánoval 
čtyři hony. Jaké budou výřady si netroufá-
me predikovat, ale zřejmě se nebudou svojí 
„bohatostí“ nijak výrazně lišit od těch, kte-
ré jsme měli v minulých letech. Přes péči, 
kterou drobné zvěři v průběhu roku dáváme, 
se její stavy nijak nezvyšují. Na vině jsou 
klimatické podmínky, hlavně sucho a inten-
zivní zemědělské hospodaření. Ani jeden 
z těchto faktorů nemůžeme zcela ovlivnit. 
Proti suchu bojujeme alespoň tak, že jsme 
v místech naší honitby vzdálených od vodo-
tečí instalovali napáječky, o které se hlavně 
v letních měsících staráme.

Mnozí si jistě kladou otázku, proč společ-
né hony pořádáme, když je drobné zvěře tak 
málo. Odpověď je jednoduchá, protože nám 
to ukládá zákon. Navíc hon je událost, kde 
se sejdou téměř všichni naši členové, kteří 
si mohou ještě pozvat hosty, a tak vznikne 
společenství lidí, kteří spolu sdílejí zážitky 
z průběhu roku, i ze samotného dne. Všichni 
se odprostí od starostí všedního dne, politic-
kých rozepří, pomluv a neshod. Zavládne 
přátelská atmosféra, zpěv a smích. Uznání 
i obdiv. 

A právě Vám všem přejeme, abyste tako-
vé chvíle zažívali nejen v čas Vánoční, ale 
i v nadcházejícím roce. 

Roman Studýnka, jednatel MS
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TJ Moravia Násedlovice, z.s. v roce 2024
Rok 2024 se nijak výrazně nelišil od let 

minulých, co se týká činnosti naší tělový-
chovné jednoty. Mimo pořádání fotbalových 
utkání se jednalo hlavně o údržbové práce 
na fotbalovém hřišti a jeho blízkém okolí 
a vylepšování prodejního stánku s přístřeš-
kem. V příštím roce bychom chtěli vyměnit 
sekačku za novou. Tato již započne 13 se-
zonu a má již přes 1000 motohodin provozu 
a pomalu dosluhuje.

V neděli 13. ledna jsme v Pohostinství 
U Vase uspořádali za hojné účasti členů 
valnou hromadu. V letošním roce byla vo-
lební. Byl zvolen nový výbor v tomto slo-
žení: Dobešová Zdenka, Kadidlová Božena, 
Dobeš Miloslav, Svatoš Antonín ml., Lojan 
Josef ml., Dobeš Richard, Svozil Michal, 
Baják Zdeněk. Výbor si mezi sebou zvolil 
předsedu a dále tak pokračuje v této funkci 
Miloslav Dobeš.

Zimní přípravu jsme zahájili v polovině 
ledna jako obvykle: muži v domácích pod-
mínkách – výběhy v katastru obce, na hřišti 
a víceúčelovém sportovišti a žáci v tělocvič-
ně základní školy Žarošice. 

V sobotu 10. února nás čekaly Ostatky. 
Zahájili jsme je tradiční obchůzkou maškar 
po obci a večer se přesunuli do kulturního 
domu, kde proběhla Ostatková zábava se 
skupinou Massage. Nachystali jsme bohatou 
tombolu a vyzdobili sál KD. Ještě jednou díky 
všem, kdo nám přispěl do tomboly a pomáhal 
s přípravou zábavy a obchůzky po obci.

Po sehrání dvou přípravných utkání jsme 
17. března zahájili jarní polovinu soutěže 

a to prohrou 3:1 na hřišti favorita soutěže 
v Bukovanech. Na konci soutěže jsme se 
umístili na 11. místě s bilancí 8 výher, 6 
remíz a 12 proher s mírně pasívním skóre 
58:60 a 30 body, což zaručovalo setrvání 
v okresním přeboru i pro další ročník. Žáci, 
ve společném družstvu s Žarošicemi, skon-
čili na posledním 12. místě s bilancí:2 výhry 
a 20 proher při skóre 23:122. 

Po krátké letní přestávce jsme 11. srp-
na zahájili podzimní část sezony těžkou 
prohrou 6:0 na hřišti Starého Poddvorova. 
Vzhledem k tomu, že z různých důvodů 

přestalo hrát více schopných hráčů a opor 
týmu, tak to nevěstilo nic dobrého. Mladí 
hráči, kteří přišli z dorostu, nejsou zatím 
schopni plně nahradit tyto zkušené hráče. 
Takže v polovině soutěže držíme 11. místo 
s 10 body a bilancí:3 vítězství, 1 remíza, 9 
proher při skóre 18:41. Doufáme, že kluci 
v zimní přestávce pořádně potrénují, někteří 
se vrátí zpět k fotbalu a na jaře zaberou, aby 
se dostali do klidného středu tabulky a za-
chovali okresní přebor v Násedlovicích i pro 
další sezonu. Starší žáci, dále ve společném 
družstvu s hráči ze Žarošic a Archlebova, 
jsou po podzimu na posledním 14. místě se 
dvěma body za dvě remízy při skóre 10:65.

Vzhledem k malému počtu hráčů již ně-
kolik sezon nesestavíme družstvo dorostu. 
Kluci, kteří mají zájem pokračují v jiných 
oddílech. V tomto okamžiku máme 4 klu-
ky v Dambořicích a dále také v Žarošicích 
máme v přípravce malé naděje z Násedlovic. 
Z důvodu malého počtu dětí je do budoucna 
spolupráce sousedících obcí nezbytná.

Závěrem výbor TJ Moravia děkuje všem, 
kteří se zapojili do práce v klubu a pomáha-
li v zajištění sportovních a kulturních akcí. 
Dále všem spoluobčanům přejeme příjem-
né prožití vánočních svátků a hodně zdraví 
a štěstí v novém roce a těšíme se na Vaši pří-
zeň a povzbuzování na utkáních v roce 2025.

Richard Dobeš, jednatel
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ČZS Násedlovice v roce 2024
V lednu jsme se sešli za úče-

lem ochutnávky mladých vín 
místních vinařů, akce se ko-
nala Ve dvoře. V sobotu 27. 1. 
2024 jsme uspořádali výroční 
členskou schůzi, na které byl 
zvolen nový výbor ve složení 

Mokrý Tomáš st., Richard Dobeš a Petr Še-
vela na další volební období. 

V jarních měsících se naši vinaři zúčastni-
li místních výstav vín v okolních obcích, kde 
získali nemalé úspěchy.

V březnu jsme byli pozváni na přednášku 
a školení do vinařství Spielberg Archlebov. 
Zde jsme načerpali nové znalosti v oblasti 
výroby vína. 

V červnu jsme připravili pro své členy, ale 
i pro ostatní občany malou slavnost, k připo-
menutí 60. výročí založení spolku. Při této 
příležitosti, byla připravena ochutnávka vín 
s cimbálovou muzikou. Na slavnostní akci 
byl pozván předseda celostátního územního 
sdružení ČZS v Praze pan Stanislav Kozlík 
a členka územního sdružení ČZS v Hodoní-
ně paní Mgr. Jaroslava Zajdáková. Za obec 
Násedlovice se dostavil pan starosta Vojtěch 
Kopeček, který předal dlouholetým členům 
knihu Rok vinaře. V této knize se píše, že při 

pohledu na hrozen révy ve znaku naší obce, 
je zcela zřejmé, že vinařství má v Násedlo-
vicích opravdu bohatou a dlouhou tradici. 
Slavnostní schůzi jsem zahájil přípitkem, 
přivítal jsem všechny přítomné členy i hos-
ty. Připomněl jsem historii a počátky zalo-
žení ČZS Násedlovice, kterou mi dovolte 
sdílet i s Vámi. 

Základní organizace Českého zahrád-
kářského svazu vznikla 15. prosince 1963. 
S touto myšlenkou přišel pan Josef Maláč, 
za účelem získávat pro občany co nejvíce 
pěstitelsky nutných potřeb pro výsadby a to 
jak ovocných stromků a keřů, tak i ušlech-
tilých odrůd na poli ovocnářství, vinařství 
a zelinářství. 

Na ustavující schůzi byl zvolen první 
výbor v tomto složení: předseda – Václav 
Troubil, místopředseda – Josef Svoboda, 
jednatel – Josef Maláč, pokladník – Vítek 
Svoboda. Během půl roku své činnosti si 
organizace zakoupila starší traktor, na kte-

rý členové přispěli, každý svým podílem 
finančního obnosu. Tento traktor sloužil 
potřebám všem členům spolku. V říjnu 
1964, byla poprvé v historii naší obce, 
uspořádána výstava ovoce, hroznů a zele-
niny. Na této výstavě bylo instalováno 700 
vzorků od místních i okolních pěstitelů. 
Výstavu shlédlo 400 návštěvníků a měla 
velký ohlas. Zanechala u všech návštěvní-
ků uspokojení a nadšení. Tato výstava byla 
dobrou propagací správného směru ovoc-
nářům a zelinářům a dávala smysl přesvěd-
čovat občany o záslužné a činorodé práci 
tohoto spolku. 

V únoru 1965 byla uspořádána první vý-
stava vín a ochutnávání. Bylo vystaveno 
290 vzorků z 29. vinařských středisek. Tak-
řka jedna třetina vín byla špičkových. I tato 
výstava byla hodnocena velmi pochvalně 
a spolek chce i v budoucnu v tomto smě-
ru pokračovat. Byly organizovány odborné 
přednášky, byla objednána některá šlechtě-
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ná osiva, ovocné stromky a keře, také sad-
bové brambory za zvýhodněné ceny pro 
občany. Spolek také nakupoval umělá hno-
jiva. Po roční činnosti měl spolek již 50 čle-
nů. Tyto informace byly vypsány z obecní 
kroniky. 

V současné době má členská základna 15 
členů. Výstavy ovoce a zeleniny se již ne-
konají. Členové pokračují v tradici výstavy 
vín, které se konají jednou za dva roky. Po-
slední roky si s námi příroda pohrává, a to 
ne vždy v tom pozitivním slova smyslu. 
Velké výkyvy teplot, kroupy, absence zimy 
jakou jsme znali dříve, to vše a ještě mno-

hem více, komplikuje našim vinařům práci. 
V roce 2025 se bude konat již 24. výstava 
vín s ochutnáváním.

Také se nezapomínáme vzdělávat, jak 
na přednáškách, tak i v terénu při různých 
exkurzích do profesionálních vinařství. 
Každoročně pořádáme ochutnávku mla-
dých vín. Chtěl bych touto cestou poděko-
vat všem, kteří pracovali ve vedení spolku 
a členům, kteří přispívají svými vzorky vín 
i do okolních obcí, které pořádají výstavy 
vín. Velice si toho ceníme. Také děkujeme 
Obci Násedlovice za podporu naší činnosti. 
Závěrem jsem všem popřál příjemnou zába-

vu při poslechu cimbálové muziky a košto-
vání vín. Chci ještě jednou poděkovat všem, 
kteří se na průběhu oslav podíleli. 

Naši členové i v letošním roce podpořili 
hodovou ochutnávku vín.

Na velikonoční neděli 20. dubna 2025 vás 
zveme na XXIV. Výstavu vín do kulturního 
domu v Násedlovicích. 

Výbor ČZS v Násedlovicích přeje všem 
občanům klidné a pokojné prožití svátků vá-
nočních, všechno dobré v roce 2025. Připi-
jme si dobrým vínem na zdraví.

Mokrý Tomáš st.  
předseda ČZS Násedlovice

Vzpomínka na fotbalové utkání 
s hokejisty Rudé hvězdy

Ve čtvrtek 29. června roku 1961 bylo 
násedlovické fotbalové hřiště místem zají-
mavého fotbalového utkání mezi hokejisty 
Rudé hvězdy Brno (dnes HC Kometa Brno) 
a hráči TJ Moravia Násedlovice. Podle foto-
grafie je zřejmé, že z účastníků tehdejší akce 
žijí už jen tři hráči, kteří za Násedlovice hrá-
li, a to Antonín Svatoš, Josef Švaňhal a Fran-
tišek Trnka. A právě posledně jmenovaný, 
František Trnka, se s námi podělil o své zá-

žitky z tehdejšího zápasu. Celou akci inicio-
val a zprostředkoval pan Švehla z Řícmanic, 
člen Krajské sekce kopané v Brně, který se 
v Hodoníně při losování okresních soutěží 
náhodně setkal s funkcionáři násedlovického 
fotbalu. Utkání bylo odměnou pro násedlo-
vické hráče na ukončení jarní sezóny 1961. 

Brněnští sportovci byli však v posledních 
červnových dnech na soustředění v Náměšti 
a jejich trenér, Vladimír Bouzek, nebyl příliš 

nadšený z toho, že by měl hráče na odpole-
dne a večer uvolnit. Proto místní nadšenci, 
pan František Panáček a pan Božetěch Teno-
ra, sedli do vlastních aut, zajeli do Náměště 
a přesvědčili trenéra, který hráčům nakonec 
odpolední a večerní soustředění prominul. 
A tak do Násedlovic dorazili slavní hokejis-
té Rudolf Potsch, Vladimír Nadrchal, Slavo-
mír Bartoň, Karel Skopal, František Mašlaň. 
Další hráče přivezl z Brna pan Švehla, pře-
devším Bohumila Slámu, středního obránce 
ligového fotbalového mužstva RH Brno. 
Mužstvo hostů doplnili mladší hráči B muž-
stva hokejistů Rudé hvězdy, mezi nimi byl 
Eduard Farda, syn nedávno zesnulého trené-
ra národního mužstva hokejistů Českoslo-
venska, František Ševčík a další. 

Domácí nastoupili v této sestavě (viz foto 
zleva): František Ondráček (střídal ve dru-
hém poločase B. Živělu), Antonín Svatoš, 
Josef Vala, Bohuslav Živěla, Pavel Horák, 
František Trnka, Josef Švaňhal, Antonín Ha-
nák, Josef Komárek, Josef Panáček, Jaroslav 
Dobeš, Ervín Surovec, František Panáček 
(byl kapitán, fotograf jej nezachytil, vidět je 
na následující fotografii).

Před utkáním předali žáci TJ Moravia 
hostujícím hráčům kytice růží a kapitán ná-
sedlovického týmu, František Panáček, pře-
dal vlajku věnovanou TJ Moravia (viz foto).

Od začátku utkání získali hosté převahu, 
převyšovali domácí v kombinaci, rychlos-
ti i technice. Herní nedostatky nahrazovali 
domácí větší bojovností a snahou. Utkání 
skončilo vítězstvím hostů 3: 1. V mužstvu 
hostů vynikli Sláma se Skopalem, kteří dali 
po brance, za domácí střelil Josef Panáček 
z trestného kopu. Pěknému utkání přihlíželo 
snad 500 diváků, kteří byli s předvedenou 
hrou a organizací celé akce velmi spokojeni. 
Pro zájemce o sportovní dění se po zápase 
konala v pohostinství U Tenorů beseda s re-
prezentanty Potschem, Skopalem, Bartoněm 
a Nadrchalem. Po ní byla pro hosty, hráče 
i funkcionáře oddílu TJ Moravia připravena 
večeře. Hostům se prý ani nechtělo vracet 
zpět na fotbalové soustředění. 

František Trnka, Věra Dobešová
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Včelařský kroužek
Na začátku letošního roku jsme pokra-

čovali v činnosti kroužku školního roku 
2023/2024. V této druhé polovině školního 
roku jsme se zaměřili na intenzivní přípravu 
na soutěž Zlatá včela. Její oblastní kolo se 
konalo 27. dubna v Mutěnicích a my se tak 
na vlastní oči přesvědčili, že se nejedná pou-
ze o vesnici s láskou k vinařství, ale i ke vče-
laření. Celé včelařské klání bylo bezvadně 
zorganizováno a proběhlo na půdě místní 
základní školy. Zde se v ranních hodinách 
sešlo na 100 soutěžících, kteří byli rozděleni 
do družstev a poměřili tak své znalosti a do-
vednosti. Jako v každém ročníku soutěže se 
i tentokráte nejdříve uskutečnil vědomostní 
test a za ním následovaly disciplíny: bota-
nika, mikroskopování, včelařské pomůcky 
a samotná včelařská praxe. 

Po dokončení zkoušek byl pro děti při-
chystán zábavný program v nedaleké ZOO 
Hodonín, kde s neskrývaným úžasem 
shlédly komentované krmení kočkovitých 
šelem. Nejvíce obdivovanou „kočkou“ byl 
bezesporu obrovský tygr ussurijský, které-
ho nejeden návštěvník zatoužil mít doma 
na dvorku. 

V pozdním odpoledni následoval návrat 
zpět do Mutěnic, kde proběhlo vyhlášení 
očekávaných výsledků soutěže. Naši včela-
říci se umístili následovně: 
•  v kategorii mladších žáků (1. stupeň) – 

19. místo Anna Čumbová (Násedlovice), 
28. místo Miriam Kubišová (Želetice), 
35. místo Dominik Vytlačil (Ždánice) a 59. 
místo Maxmilián Pelikán (Strážovice) 

•  v kategorii starších žáků (2. stupeň) – 15. 
místo Šimon Tecl (Uhřice) a 19. místo Pa-
vel Krmíček (Uhřice)
Touto cestou našim dětem nejen blaho-

přejeme ke krásnému umístění v soutěži, ale 
především děkujeme za pěkné reprezentová-
ní kroužku a včelaření v našem regionu.

Činnost včelařského kroužku ve školním 
roce 2024/2025 byla zahájena 16. 10. 2024. 

Letos jsme udělali drobnou změnu a místo 
soboty se ve Včelařském domě v Násedlo-
vicích scházíme ve středu v 18:00. V tomto 
školním roce nám odešlo více členů než při-
šlo, což bylo dáno zejména věkovým ome-
zením, protože oficiálním členem kroužku 
mohou být jen děti ve věku 6–15 let, pro 
které je určena soutěž Zlatá včela. Kroužek 
má tedy v letošním školním roce jen 5 čle-
nů, což ale vůbec nevadí, protože děti mají 
o včely velký zájem a je na nich na každé 
schůzce vidět, že je to velmi baví.

Kromě výuky o včelách jsme se členy 
kroužku letos na podzim před Včelařským 
domem zaseli květnatou louku, která bude 

nejen hezky vypadat díky rozmanitosti kvě-
tů, ale bude také zdrojem potravy pro včely 
a další užitečný hmyz.

Pokud by měl někdo zájem, a nemusí 
být jen ve věkové kategorii uvedené výše 
(do kroužku bereme každého kdo má zájem 
o včelaření bez ohledu na věk), není problém 
se připojit do kroužku i v jeho průběhu, uví-
táme mezi sebe každého nového zájemce 
o včelaření. Stačí jen (ideálně po předchozí 
domluvě) dojít ve středu navečer do Včelař-
ského domu a vyzkoušet si jestli tento krou-
žek (a do budoucna třeba i koníček na celý 
život) bude právě pro Vás ten pravý.

Roman Švábík, vedoucí VKM Žarošice

Rok včel a včelařů
Již se stává tradicí střídání 

jarních teplot a mrazů, které 
neprospívá přírodě a ani ži-
vočichům. Ovocné stromy 
rozkvetou a následně vše 
zmrzne. Hlavně meruňky, 

které jsou na jarní mrazíky málo odolné. 
Letos pomrzly navíc i ořechy a vinohrady. 
Ovocné stromy rozkvétají téměř současně 
a v teplém počasí kvetou kratší dobu.

Poté přišlo ochlazení, které jarní rozvoj 
přírody přibrzdilo a dalo včelám čas, který 
potřebovaly pro svůj vývoj a líhnutí nové 
generace včel. Z pohledu včelařů vypadalo 
jaro velmi špatně. Právě tímto ochlazením 
získala příroda i včely čas na svůj rozvoj 
a jarní snůška medu byla dobrá. Když kvetly 
lípy, tak i jim přálo počasí, které se střídalo 

s občasným deštěm, a tak letos byl dosta-
tek i tohoto medu, který minulý rok téměř 
nebyl. Další následovala slunečnice a po ní 
ještě pohanka se svazenkou. Letošní sezona 
v naší oblasti patřila k těm lepším a včelaři, 
kteří se starali o svá včelstva, tak mohou být 
spokojeni.

Na Vysočině a v Čechách se také dařilo. 
Následovalo období s větším výskytem jed-
noho druhu mšic, které se podílely na jed-
nom druhu medovicového medu, který 
ve včelích plástvích rychle zatuhnul a nešel 
z těchto pláství vytočit. Tento melecitózní 
med – cementový med není vhodný pro vče-
ly na zimní krmení, nejlepší využití je na vý-
robu medoviny.

Od 1. 12. 2024 nastává změna při dovozu 
medu a jeho původu. Důvody změny podmí-

nek dovozu medu z třetích zemí je pančová-
ní medu. Odběrem 320 vzorků medů, které 
byly vyšetřeny v laboratořích v Belgii, bylo 
zjištěno, že 46 % dovážených medů nesplňo-
valo definici medu.

Invazivní sršeň asijská byla v České re-
publice poprvé objevena v říjnu loňského 
roku v Plzni, poté nedaleko Rokycan. Aktu-
ální nález na Opavsku je ověřeným výsky-
tem tohoto druhu. Následně se toto hnízdo 
podařilo nalézt a zničit. 

Klimatické změny nám budou měnit za-
běhnuté postupy v hospodaření a na nás 
bude se jim přizpůsobit.

Mnoho úspěchů v novém roce přejí vče-
laři.

Miroslav Brychta, 
jednatel ZO Žarošice
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Mladí hasiči Násedlovice
Jak je již tradicí, zahájili jsme rok výroč-

ní schůzí, o měsíc později následovalo psaní 
odznaků odborností. Děti se zúčastnily halo-
vé soutěže v Žarošicích, která je velmi bavila 
a umístily se na pěkných místech. V dubnu 
se konala štafetová soutěž v Násedlovicích, 
kde soutěžili naši dorostenci a starší žáci. 
V květnu proběhla okrsková soutěž v Žaro-
šicích, kde se naši starší žáci umístili na dru-
hém místě a dorost se umístil též na druhém 
místě. V květnu jsme také jeli do Žádovic 
na disciplínu běh na 100 m s překážkami, kde 
soutěžili jednotlivci za dorost. Poté nás čekal 
výlet do Starého Města, kde jsme navštívili 
Kovozoo a do leteckého muzea v Kunovi-
cích. V červnu jsme se vydali na požární útok 

s dorostenci do Rohatce, kde jsme se umístili 
na čtvrtém místě. Konec sezóny jsme zakon-
čili výletem na rybník Nynek. děti se snažili 
přiblížit přírodě různými aktivitami a úkoly. 
V srpnu jsme se vydali na tábor do Kněžic. 
V září jsme byli též na noční soutěži v Že-
leticích, kdy naši dorostenci poměřili své 
síly s družstvi mužů a žen z okolí. V říjnu 
se uskutečnil závod hasičské všestrannosti 
a brannosti v Dambořicích, kdy nás letos po-
časí donutilo běhat po vesnici. Poté 5. října 
se konal okresní závod hasičské všestrannos-
ti a brannosti ve Vnorovech. A ke konci října 
se uskutečnila Mikulášská besídka v Uhři-
cích na místní kulturním domě. 

za mladé hasiče David Vašulka

SDH a JSDH Násedlovice
Vážení občané Ná-

sedlovic, rok finišuje 
do svého konce a já 
bych Vás chtěl sezná-
mit prostřednictvím 
tohoto zpravodaje 
o činnosti našeho 

sboru za uplynulý rok.
V sobotu 19. 1. jsme se zúčastnili v Žaro-

šicích jejich Hasičského plesu. Druhý den 
byla naplánována výroční schůze, kde zhod-
notíme uplynulý rok a nastavíme si progra-
mu na rok další.

Tak jako každé zimní období, tak i letos 
jsme nevynechali cyklické školení velitelů 
a strojníků v Hodoníně. Členové družstva se 
školí průběžně po celý rok, buď jako nosite-
lé dýchací techniky každého čtvrt roku nebo 
při zkouškách aqregátů každý měsíc. Letos 
zvládli kurs v Tišnově naši členové David 
Vašulka jako technik, Karel Kratochvíl a Jo-
sef Veselý jako strojníci a Karel Kratochvil 
i Tomáš Staněk jako nositelé dýchací tech-
niky. Po delší odmlce se podařilo zorgani-
zovat kurz první pomoci. Přes zimu jsme 
také opravili ventily na Tatře, které stářím 
přestaly fungovat. Skania si odbyla garanč-
ní opravu v Brně. Na jaře se podařila i akce 
úklidu na hasičce, kdy nám přišly manželky 
pomoct a vrhly se na všechny okna, ostatní 
úklid jsme zvládli my.

Další akcí byl každoroční sběr železa, kdy 
jsme obešli vesnici a vše odvezli. Domluvil 
se i prodloužený víkend s hasiči na Starých 
Hutích, kde jsme se sešli s manželkami 
a dětmi. Výlety po okolí byly velice hezké 
a prostředí příjemné. Okrsková soutěž se 
tento roku pořádala ve vedlejších Žaroši-
cích, kde muži vyhráli a obsadili 1. místo. 
Naši dorostenci byli druzí.

Scania vyjela do Vyškova, kde se spo-
lu s ostatními sbory zúčastnila dne ote-
vřených dveří. V Bošovicích slavili 140 
let od založení, a i tam přijeli naši členo-
vé popřát mnoho úspěchů do dalších let. 
Všechny naše auta jsme vystavili na dět-

ském dnu v Násedlovicích, kde si je děti 
i ostatní mohli prohlédnout. Zajímavé bylo 
i focení členů a techniky v bývalém areálu 
Zamasu, odkud jsou i zajímavé fotky. Le-
tos jsme také byli na závodech do vrchu., 
kde jsme asistovali jako požární hlídka. 
V Želeticích proběhla ukázka a položení 
pěny z vozidla Scania. I letos jsme uspo-
řádali ukončení prázdnin na hasičce, kde se 
všichni a s rodinami setkáme a u táboráku 
upečeme buřty.

Na jaře i na podzim jsme na žádost Obce 
řezali stromy, které ohrožovaly občany pá-
dem.

Největší akci, kterou jsme spolu s obecním 
úřadem pořádali, byly hody a Kateřinská zá-
bava. Celý rok jsme se na to poctivě připra-
vovali a na podzim vše uskutečnili. Snažili 
jsme se, aby vše dobře dopadlo a doufám, že 
se všechno podařilo podle představ nejen nás 
spoluorganizátorů, ale i Vás občanů. Také 
jsme s obcí pomohli s odvozem humanitární 
pomoci do oblasti zasažené povodní. A teď 
něco z výjezdů jednotky. Zasahovali jsme 
u událostí, na které nás vyslali z operačního 

střediska. Na spadlé stromy jsme vyjeli čty-
řikrát, a to V Násedlovicích třikrát a jednou 
Karlín. Červený kohout zakokrhal v Archle-
bově při požáru seníku, Kobylí požár obílí, 
Krumvíř nenahlášené pálení, Uhřice požár 
RD a v Želeticích planý poplach. Pak jsou to 
činnosti jednotky, jako třeba oplach vozov-
ky, asistence při pálení klestí, kácení stromů 
pro obec, zalévání zeleně. Výcvik na vodě 
při kontrole čerpadel.

Letos jsme měli mezi sebou dva jubilanty, 
kteří oslavili svoje kulaté výročí 60 let, a to 
Roman Dobeš a Milan Horák. Tímto bych 
rád popřál hodně zdraví.

Také jsme na poslední cestě doprovodili 
našeho bratra Antonína Beneše. Čest jeho 
památce.

Závěrem bych chtěl poděkovat všem čle-
nům SDH a JSDH za jejich práci a volný 
čas, který sboru a jednotce věnují, též man-
želkám, přítelkyním a všem, kdo nám pomá-
hají s přípravou a uskutečněním akcí. Všem 
občanům přejeme šťastné a veselé Vánoce 
a hodně zdraví v Novém roce.
Milan Horák, starosta SDH Násedlovice
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Všem uvedeným občanům 
přejeme k jejich jubileu 

pevné zdraví, štěstí a osobní 
pohodu do dalších let. Kdo z občanů si nepřeje být v této rubrice zveřejněn, ať 

na tuto skutečnost upozorní obecní úřad. Děkujeme.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Narození

Kryštof Jílek, syn Táně a Michala Jílkových
Eliška Dvořáková, dcera Nikoly Burýškové a Ra-
dima Dvořáka
David Svozil, syn Veroniky a Lukáše Svozilových
Lucie Brychtová, dcera Šárky a Zdeňka Brychto-
vých
Rosálie Plachá, dcera Lucie a Lukáše Plachých
Nela Pavelková, dcera Lucie a Jana Pavelkových
Nikolas Dobeš, syn Marie a Zdeňka Dobešových
Magdaléna Luklová, dcera Soně Vahalové a Fran-
tiška Lukla
Daniel Blahutka, syn Nikole a Patrika Blahutkových

Jubilanti

50
Blahutka Zdeněk
Bucalová Marie
Konečná Michaela
Lojan Josef
Maradová Jana
Maradová Vladislava
Svatošová Vladimíra
Šaněk Pavel
Urbančoková Václava
Vahala Pavel

60
Dobeš Roman
Dobešová Ludmila
Dobešová Marie
Horák Milan
Hovězáková Jana
Kopeček Pavel
Mokrá Jarmila
Mokrý Petr
Pacas Svatoslav
Rybnikář Pavel
Svoboda Oldřich

70
Blahutková Miroslava
Brhel Miloslav
Horák Václav

Maradová Anna
Poláček František
Švaňhalová Hana

75
Havránková Helena
Kubánek Vladimír
Lojan Jozef
Střeštíková Anna
Svobodová Marie
Šurýnová Ludmila

80
Kobzínková Růžena
Kvíčala Josef
Němečková Marie
Pappová Marie
Tvarogová Věra

85
Horáčková Ludmila
Hromková Anna
Kadlecová Ludmila
Oudová Marta

90
Bajáková Blažena
Urbánková Jarmila

Rozloučili jsme se
František Ouda
Jan Drápal
Miroslav Horák
Jiří Jelínek
Anežka Sladká

Blažena Bajáková
Antonín Beneš
Hedvika Crlíková
Božena Sovová

Jubilantka paní Kobzínková

Jubilantka Marie Pappová

Jubilant Josef Kvíčala

Jubilantka Marie Němečková

Jubilantka Jarmila Urbánková

Jubilantka Věra Tvarogová

Jubilantka Blažena Bajáková
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Nehledej velké bohatství, ale takové, 
jakého můžeš nabýt spravedlivě,  
užít střídmě, rozdat vesele  
a opustit ve spokojenosti.


